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KRM.0002.0003.2024 

D2024.03.02025 

 

Protokół 

LXXIV Sesji Rady Miasta Kalisza 

w dniu 28 marca 2024 roku 
 

I. Otwarcie posiedzenia.  

 
Tadeusz Skarżyński, przewodniczący Rady Miasta Kalisza powitał obecnych na 

dzisiejszej Sesji Rady Miasta Kalisza:  

– radnych,  

– prezydenta, 

– wiceprezydentów, 

– naczelników wydziałów i pracowników Urzędu Miasta,  

– dyrektorów jednostek organizacyjnych miasta, 

– komendantów: policji, straży pożarnej i straży miejskiej,  

– przewodniczących rad osiedlowych, sołtysów, 

– przedstawicieli kaliskich mediów. 

Powitał serdecznie wszystkich obecnych na sali noszącej imię prezydenta Ignacego 

Adama Bujnickiego. 

 

Następnie poprosił radnych o potwierdzenie obecności poprzez naciśnięcie na 

tabletach przycisku „KWORUM”. 

 

Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 

przewodniczący otworzył LXXIV Sesję Rady Miasta Kalisza, stwierdzając, że 

uczestniczy w niej  22 radnych, co stanowi quorum, przy którym można obradować 
i podejmować uchwały.  

 

Na sekretarza obrad zaproponował wiceprzewodniczącą Kamilę Majewską. 
 

II. Propozycje zmian porządku obrad. 
 
Radni otrzymali, 7 dni przed sesją, projekty uchwał przygotowane na LXXIV sesję, 
wraz z porządkiem obrad, w którym jest 11 projektów uchwał.  

 

Po przekazaniu materiałów sesyjnych do Kancelarii Rady Miasta wpłynęły kolejne 

projekty uchwały, w związku z tym przewodniczący zaproponował rozszerzenie 

porządku obrad, wprowadzenie w punkcie V numeracji rzymskiej – Podjęcie uchwał 

w sprawie – dodatkowych punktów numeracji arabskiej: 

12 – projektu uchwały w sprawie opinii o lokalizacji kasyna gry (CASINO Sp. z o.o.) 

– przekazanego radnym 25 marca, 

13 – projektu uchwały w sprawie opinii o lokalizacji kasyna gry (Medella SA) – 

przekazanego 25 marca, 
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14 – projektu uchwały w sprawie opinii o lokalizacji kasyna gry (ZPR SA) – 

przekazanego 25 marca, 

15 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pana █████████████* na 

Prezydenta Miasta Kalisza – przekazanego 25 marca, 

16 – projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji 

Rewizyjnej Rady Miasta Kalisza na 2024 rok – przekazanego w dniu wczorajszym. 

 

Ponadto 20 marca do Kancelarii Rady Miasta wpłynęła ocena stanu sanitarnego 

i sytuacja epidemiologiczna w Kaliszu – mieście na prawach powiatu (stan na dzień 

31 grudnia 2023 roku), natomiast 26 marca wpłynęła autopoprawka do projektu 

uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok oraz autopoprawka do 

projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na 

lata 2024-2043, natomiast w dniu wczorajszym wpłynęła autopoprawka do projektu 

uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na 

lata 2024-2043. 

 

Przewodniczący poprosił zatem radnych o rozszerzenie porządku obrad o punkt 12, 

znajdujący się w punkcie V rzymskim, projekt uchwały w sprawie opinii o lokalizacji 

kasyna gry (CASINO Sp. z o.o.) – 21 osób było za, 1 wstrzymała się od głosu 

(22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – Dariusz Grodziński). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 13, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie opinii o lokalizacji kasyna gry (Medella SA) 

– 21 osób było za, 1 wstrzymała się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecny 

podczas głosowania – Dariusz Grodziński). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 14, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie opinii o lokalizacji kasyna gry (ZPR SA) – 

21 osób było za, 1 wstrzymała się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 15, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pana 

█████████████* na Prezydenta Miasta Kalisza – 22 osoby były za (22 radnych 

obecnych, nieobecny podczas głosowania – Dariusz Grodziński). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 16, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia planu pracy 

Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Kalisza na 2024 rok – 22 osoby były za (22 radnych 

obecnych, nieobecny podczas głosowania – Dariusz Grodziński). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o tiret siódme, znajdujące się w punkcie 

VI rzymskim, ocenę stanu sanitarnego i sytuację epidemiologiczną w Kaliszu – 

mieście na prawach powiatu (stan na dzień 31 grudnia 2023 roku) – 21 osób było za 

(21 radnych obecnych, nieobecni podczas głosowania – Dariusz Grodziński i Marcin 

Małecki). 
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Wobec braku innych propozycji bądź uwag do porządku obrad, przewodniczący 

stwierdził przyjęcie rozszerzenia porządku obrad, wprowadzenia w punkcie 

V i VI rzymskim dodatkowych punktów. Poprosił też o naniesienie zmian 

w materiałach sesyjnych w punkcie V rzymskim, czyli dopisanie po punkcie 11 

arabskim punktów od 12 do 16, a także w punkcie VI rzymskim, czyli dopisanie po 

tiret szóstym tiret siódmego. 

 

III. Przyjęcie protokołu z LXXIII Sesji Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku uwag do protokołu z LXXIII, wyłożonego do wglądu w Kancelarii Rady 

Miasta, przewodniczący stwierdził jego przyjęcie. 

 

IV. Sprawozdanie prezydenta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym. 
 
Sprawozdanie prezydenta Miasta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym radni otrzymali w wersji elektronicznej 

w dniu wczorajszym. 

 

Głos zabrał Krystian  Kinastowski, prezydent Miasta Kalisza – bardzo dziękuję, panie 

przewodniczący. Mam takie nieodparte wrażenie od jakiegoś czasu, że jakbyśmy byli 

w jakimś Las Vegas, a nie w Kaliszu, bo cały czas tylko te kasyna i kasyna, ale to 

chyba dobrze, że ktoś się tutaj interesuje.  

 

Przewodniczący – znaczy tak naprawdę tu chodzi o jedno miejsce, jeżeli chodzi 

o kasyna.  

 

Krystian  Kinastowski – dokładnie, ale takie można mieć wrażenie. Panie 

przewodniczący, wysoka rado, z niekrywaną przyjemnością przedstawię państwu 

długo wyczekiwane sprawozdanie Prezydenta Miasta Kalisza z okresu 

międzysesyjnego. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie nadania statutu 

Ośrodkowi Kultury Plastycznej „Wieża Ciśnień” im. Bogdana Jareckiego w Kaliszu. 

Uchwała została opublikowana w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Wielkopolskiego, a jej treść wraz ze statutem, jak również informacją o publikacji 

przekazano dyrektorowi OKP. Sprawozdanie z wykonania uchwały Rady Miasta 

Kalisza w sprawie uchwalenia Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

dla strefy aktywności gospodarczej – Piskorzewie. Przedmiotową uchwałę wraz 

z załącznikami oraz dokumentacją planistyczną przedstawiono Wojewodzie 

Wielkopolskiemu w celu oceny ich zgodności z przepisami prawnymi. Uchwała została 

ogłoszona w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego. Zmiana 

Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla strefy aktywności 

gospodarczej – Piskorzewie wejdzie w życie 8 kwietnia tego roku. Sprawozdanie 

z wykonania uchwały w sprawie uchwalenia Miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego linii WN 110kV relacji Konin Południe-Kalisz Północ oraz linii WN 

110kV relacji Ceków-Kalisz-Piwonice. Przedmiotową uchwałę wraz z załącznikami 

oraz dokumentacją planistyczną przedstawiono Wojewodzie Wielkopolskiemu w celu 
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oceny ich zgodności z przepisami prawnymi. Uchwała została ogłoszona w Dzienniku 

Uchwał Województwa Wielkopolskiego. Miejscowy plan wejdzie w życie 8 kwietnia. 

Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie przyjęcia Programu polityki 

zdrowotnej wczesnego wykrywania chorób piersi u kobiet na lata 2024-2025. Uchwała 

została opublikowana w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Miasta Kalisza, 

wszczęto procedury konkursowe na realizację w 2024 r. i w 2025 r. Sprawozdanie 

z wykonania uchwały w sprawie wprowadzenia Programu osłonowego w zakresie 

udzielenia wsparcia osobom starszym w wieku 60 lat i więcej z terenu miasta Kalisza 

poprzez dostęp do tzw. „Opieki na odległość”. Uchwała została przyjęta do realizacji 

przez Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej w Kaliszu. Sprawozdanie z wykonania 

uchwały w sprawie zniesienia formy ochrony przyrody drzewa uznanego za pomnik 

przyrody. Przedmiotowa uchwała została przekazana Wojewodzie Wielkopolskiemu 

celem publikacji w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego. 

Sprawozdanie z wykonania uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zasad 

udzielania dotacji celowej na dofinansowanie kosztów inwestycji proekologicznych 

realizowanych przez podmioty niezaliczone do sektora finansów publicznych oraz 

jednostki sektora finansów publicznych będące gminnymi lub powiatowymi osobami 

prawnymi. Przedmiotowa uchwała została przesłana do Wojewody Wielkopolskiego, 

do publikacji w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego, a także została 

opublikowana w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Miasta Kalisza. 

Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie udzielenia w 2024 r. dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 

rejestru zabytków lub znajdujących się w Gminnej Ewidencji Zabytków położonych na 

terenie Miasta Kalisza. Uchwała została opublikowana na stronie Biuletynu 

Informacji Publicznej Urzędu Miasta i wywieszona na tablicy ogłoszeń w siedzibie 

urzędu. Ponadto na stronie internetowej miasta Kalisza w zakładce kultura 

zamieszczona została informacja dotycząca wysokości finansowego wsparcia 

z budżetu Kalisza na 2024 r. przyznanego poszczególnym beneficjentom na realizację 
13 dotowanych zadań. Wszyscy beneficjenci zostali pisemnie powiadomieni 

o wysokości dotacji udzielonych przez Radę Miasta Kalisza w 2024 r. na 

dofinansowanie prac konserwatorskich, restauratorskich i robót budowlanych dla 

obiektów zabytkowych, wpisanych do rejestru zabytków lub ujętych w Gminnej 

Ewidencji Zabytków. O wysokości dotacji przyznanych w 2024 r. poszczególnym 

beneficjentom powiadomione zostaną: Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego, Ministerstwo Spraw Wewnętrznych i Administracji, Fundusz Kościelny, 

Samorząd Województwa Wielkopolskiego oraz Wielkopolski Wojewódzki Konserwator 

Zabytków w celu wypełnienia ustawowego obowiązku wzajemnego informowania się 
przez organy uprawnione do udzielania dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie 

niewyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie Kalisza na 2025 rok środków 

stanowiących fundusz sołecki. Uchwała przekazana została Wojewodzie 

Wielkopolskiemu oraz Regionalnej Izbie Obrachunkowej. Ponadto zamieszczona 

została na stronie internetowej Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Miasta 

Kalisza. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie Budżetu Obywatelskiego 

miasta Kalisza na 2025 rok. Uchwała została przekazana Wojewodzie 

Wielkopolskiemu i 8 marca została opublikowana w Dzienniku Urzędowym 
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Województwa. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie zmiany uchwały 

budżetowej na rok 2024. Stosownie do uchwały zwiększono budżet Kalisza po stronie 

dochodów o kwotę 5.007.308,50 zł, zwiększono budżet Kalisza po stronie wydatków 

o kwotę 5.185.827,64 zł. Niniejszą uchwałę Rady Miasta Kalisza przekazano 

Regionalnej Izbie Obrachunkowej w Poznaniu, zainteresowanym kierownikom 

komórek organizacyjnych tutejszego urzędu oraz kierownikom jednostek 

organizacyjnych miasta do wiadomości i stosowania. Sprawozdanie z wykonania 

uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na 

lata 2024-2043. Powiadomiono wydziały tutejszego urzędu i podległe jednostki 

organizacyjne o podjęciu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej dla miasta Kalisza. Uchwałę Rady Miasta w przedmiotowej sprawie 

przekazano Regionalnej Izbie Obrachunkowej oraz umieszczono na stronie 

internetowej Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Miasta. Szanowni państwo, 

omówię prace zespołu prezydenckiego w minionym okresie międzysesyjnym. Wydział 

Rozbudowy Miasta, realizowane roboty: wykonanie dokumentacji projektowej 

dotyczącej szczegółowego opracowania pracy konkursowej dla Głównego Rynku oraz 

Nowego Rynku wraz z łączącą jej ulicą Kanonicką w Kaliszu, etap II, Nowy Rynek, 

planowany termin 30 maj. Roboty budowlane dotyczące zadania pn. „Przebudowa 

budynku biurowego wraz ze zmianą sposobu użytkowania na budynek mieszkalny 

wielorodzinny przy ulicy Noskowskiej 9 w Kaliszu”, planowany termin 19 czerwiec. 

Zaprojektowanie i wykonanie zadania pn. „Przebudowa dróg manewrowych i placu 

przy ulicy 3 Maja w Kaliszu”, planowany termin 28 listopad. Przyłączenie do sieci 

instalacji przyłączanej znajdującej się w obiekcie użyteczności publicznej szkoła plus 

hala sportowa z zapleczem socjalno-technicznym zlokalizowanym w Kaliszu przy ulicy 

Częstochowskiej 99, planowany termin 31 grudzień. Przyłączenie do sieci gazowej 

PSG instalacji gazowej znajdującej się w przyszkolnej hali sportowej zlokalizowanej 

w Kaliszu przy ulicy Częstochowskiej, planowany termin 29 listopad. Wykonanie 

dokumentacji projektowej dotyczącej budowy kaskady wodnej oraz przebudowy 

stawów wraz z przepustem na terenie Parku Przyjaźni w Kaliszu, planowany termin 

31 marzec. Usunięcie usterek na Stadionie Miejskim przy ulicy Łódzkiej w Kaliszu, 

planowany termin 15 kwiecień. Usługa w zakresie wykonania dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Rozwój błękitno-zielonej infrastruktury na terenie 

IV Liceum Ogólnokształcącego w Kaliszu”, planowany termin 30 kwiecień. Usługa 

w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Rozwój błękitno-

zielonej Infrastruktury na terenie Szkoły Podstawowej Nr 14 w Kaliszu”, planowany 

termin 30 kwiecień. Usługa w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla 

zadania pn. „Uporządkowanie gospodarki wodą deszczową na terenie Schroniska dla 

bezdomnych zwierząt w Kaliszu”, planowany termin 27 marzec. Roboty budowlane 

w ramach zadania pn. „Budowa oświetlenia ulicznego przy ulicy Powstańców 

Śląskich w Kaliszu”, planowany termin 3 kwiecień. Wykonanie dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Dostosowanie do wymogów przeciwpożarowych klatek 

schodowych budynku Szkoły Podstawowej Nr 14 w Kaliszu”, planowany termin 6 maj. 

Roboty budowlane dotyczące zadania pn. „Wykonanie zielonej instalacji przestrzennej 

w Kaliszu przy ulicy Szlak Bursztynowy”, planowany termin 3 kwiecień. Usługa 

w zakresie wykonania dokumentacji, opracowanie programu funkcjonalno-użytkowego 

dla zadania inwestycyjnego polegającego na zaprojektowaniu węzła przesiadkowego, 
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w tym parkingu Park & Ride w Kaliszu przy ulicy Majkowskiej 26A, planowany termin 

30 kwiecień. Wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Rozszczelnienie 

nawierzchni utwardzonych przy budynku szatniowo-administracyjnym kompleksu 

sportowo-rekreacyjnego Majkowskie Wembley”, planowany termin 27 kwiecień. 

Zaprojektowanie i budowa Centrum Sportowego Kalisz Szczypiorno w Kaliszu, 

planowany termin 30 czerwiec. Dostawa i montaż urządzeń i elementów systemu 

monitoringu w ramach modernizacji istniejącego monitoringu wizyjnego miasta 

Kalisza, planowany termin 6 kwiecień. Wykonanie wielobranżowej dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Rozwój błękitno-zielonej infrastruktury, rozszczelnienie 

placu przy Młodzieżowym Domu Kultury na skrzyżowaniu ulic Teatralnej i Bankowej 

w Kaliszu”, planowany termin 14 maj. Wykonanie wielobranżowej dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Rozwój błękitno-zielonej infrastruktury na terenie 

Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Kaliszu i Zespole Szkół 

Ponadpodstawowych”, planowany termin 20 maj. Wykonanie wielobranżowej 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Rozwój zielono-błękitnej infrastruktury, 

zagospodarowanie terenu przy Szkole Podstawowej Nr 12, Zespole Szkół 

Gastronomiczno-Hotelarskich i V Liceum Ogólnokształcącym w Kaliszu”, planowany 

termin 30 kwiecień. Roboty budowlane pn. „Budowa budynku gospodarczego oraz 

montaż furtki w istniejącym ogrodzeniu”, realizowanego w ramach zadania 

pn. „Oświetlenie ulicy prowadzącej do zielonego miejsca odpoczynku oraz rozbudowa 

miejsca spotkań, Budżet Obywatelski”, planowany termin 30 kwiecień. Usługa 

w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Wymiana poszycia 

i dachu budynku sali gimnastycznej przy Zespole Szkół Samochodowych w Kaliszu”, 

planowany termin 1 maj. Roboty budowlane pn. „Zagospodarowanie terenu w okolicy 

rzeźby Gaja w Parku Miejskim w Kaliszu”, realizowanego w ramach zadania 

pn. „Zagospodarowanie terenu pod rzeźbą Gaja”, planowany termin 30 marzec. 

Roboty budowlane wraz z dokumentacją projektową w ramach zadania pn. „Mała 

architektura na płucach Kalisza wraz z dokumentacją projektową, również Budżet 

Obywatelski”, planowany termin 20 kwiecień. Roboty budowlane w ramach zadania 

pn. „Dostosowanie do wymogów przeciwpożarowych budynku Przedszkola „Pluszowy 

Miś” przy ulicy Robotniczej 5 w Kaliszu, etap I”, planowany termin 28 marzec. 

Dokumentacja projektowa dla zadania pn. „Dostosowanie do wymogów 

przeciwpożarowych budynku Przedszkola „Pluszowy Miś” przy ulicy Robotniczej 5 

w Kaliszu”, planowany termin 31 maj. Wykonanie robót budowlanych dla zadania 

pn. „Budowa Kaliskiego Obserwatorium Nieba”, planowany termin 28 kwiecień. 
Budowa placu zabaw oraz Obserwatorium Nieba na terenie miasta Kalisza w podziale 

na dwie części, w zakresie części I pn. „Budowa bajkowego placu zabaw”, planowany 

termin 28 kwiecień. Roboty budowlane dotyczące zadania pn. „Budowa placu 

rekreacyjnego dla psów przy ulicy Armii Krajowej w Kaliszu”, planowany termin 

9 czerwiec. Wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Wymiana 

oświetlenia w Hali Kalisz Arena wraz z wymianą tablic wyników i modernizacją 

systemu kamer zewnętrznych”, planowany termin 8 kwiecień. Wykonanie 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Modernizacja pomieszczeń Galerii 

Tarasina przy ulicy Kolegialnej 4, Tarasin 2”, planowany termin 23 czerwiec. 

Wykonanie ekspertyzy technicznej posadzki w lokalu Galerii Tarasina dla zadania 

pn. „Modernizacja pomieszczeń Galerii Tarasina przy ulicy Kolegialnej 4, Tarasin 2”, 
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planowany termin 23 marzec. Wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania 

pn. „Kompleks treningowy złożony z kortu tenisowego oraz mini boiska 

wielofunkcyjnego na terenie OSRiR przy ulicy Łódzkiej 19-29 w Kaliszu”, planowany 

termin 31 maj. Wykonanie ekspertyzy na potrzeby realizacji projektu dotyczącego 

błękitno-zielonej infrastruktury w podziale na trzy części, w zakresie części III, 

ekspertyzy chronionych gatunków ptaków, płazów i gadów na terenie Parku Przyjaźni 

w Kaliszu w zakresie zachowania trwałych warunków siedliskowych, planowany 

termin 31 maj. Wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Park 

Podmiejska przy Orliku, park kieszonkowy z siłownią zewnętrzną pomiędzy osiedlami 

Dobrzec i Widok, Budżet Obywatelski”, planowany termin 12 maj. Usługa w zakresie 

wykonania dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Sala do tenisa stołowego pod 

chmurką na terenie placu szkolnego Szkoły Podstawowej Nr 4 im. Marii Dąbrowskiej 

w Kaliszu przy ulicy Polnej 17”, planowany termin 13 maj. Wykonanie dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Modernizacja i doposażenie placu zabaw przy ulicy 

Adama Asnyka 59 w Kaliszu”, planowany termin 13 kwiecień. Wykonanie 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Piramida linowa wraz ze zjeżdżalnią 
i tunelem oraz wykonanie na górce ścianki wspinaczkowej wraz ze zjeżdżalnią z górki 

na osiedlu Widok”, planowany termin 13 maj. Usunięcie kolizji budynku 

przeznaczonego do rozbiórki w Kaliszu, ulica Łódzka 19-29, działka nr 2/1 z istniejącą 

siecią elektroenergetyczną przedsiębiorstwa energetycznego (złącze kablowe nN)”, 

planowany termin 2 sierpień. Roboty budowlane dotyczące zadania pn. „Rozbudowa 

budynku Urzędu Miasta Kalisza przy ulicy Jasnej 2 o zewnętrzną windę”, 

dofinansowana ze środków programu PFRON Dostępna przestrzeń publiczna, 

planowany termin 29 sierpnia. Wykonanie aktualizacji dokumentacji projektowej 

pn. „Przebudowa budynku Domu Pomocy Społecznej przy ulicy Winiarskiej 26 

w Kaliszu w celu dostosowania do wymogów przeciwpożarowych wraz z niezbędnym 

zagospodarowaniem terenu”, planowany termin 14 sierpień. Wykonanie 

wielobranżowej dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Wielkie szachy plenerowe 

w Parku Przyjaźni”, planowany termin 14 czerwiec. Wykonanie dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Budowa wewnętrznych linii zasilających dla 

nieruchomości położonych przy ulicy Warszawskiej 43A i 49 w Kaliszu”, planowany 

termin 15 lipiec. Wykonanie wielobranżowej dokumentacji projektowej dla zadania 

pn. „Budowa boiska wielofunkcyjnego wraz z zadaszeniem o stałej konstrukcji przy 

Szkole Podstawowej Nr 23 w Kaliszu” planowany termin 20 maj. Usługa w zakresie 

wykonania dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Montaż OZE na budynku 

zaplecza sportowego przy ulicy Tuwima 2 w Kaliszu”, planowany termin czerwiec 

2024 r. Jeżeli chodzi o postępowania i zapytania ofertowe będące, ogłoszone lub 

w trakcie rozstrzygania, to: budowa boiska wielofunkcyjnego wraz z zadaszeniem 

o stałej konstrukcji przy Zespole Szkół Techniczno-Elektronicznych w Kaliszu, 

wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania mini-skwer na Szlaku Bursztynowym 

przy Wzgórzach i wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Naukowy 

plac zabaw w Parku nad Krępicą, ulica Korczak”. W przygotowaniu następujące 

postępowania: budowa sieci gazowej średniego ciśnienia w Sulisławicach, wykonanie 

monitoringu punktu składowania odpadów komunalnych w celu zabezpieczenia przed 

nielegalnym podrzutem odpadów przy ulicy Zacisze 6-12, wykonanie monitoringu 

punktu składowania odpadów komunalnych w celu zabezpieczenia przed nielegalnym 
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podrzutem odpadów przy ulicach: Zacisze 3, Nowy Świat 15-17 i Ułańskiej 9, 

wyposażenie w sprzęt zabawowy dla dzieci na skwerze Zielony Zakątek (Budżet 

Obywatelski), mury średniowiecznego Kalisza, rewaloryzacja piastowskich fortyfikacji 

obronnych miasta lokacyjnego, relikt Zamku Kazimierzowskiego, wykonanie 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Wykonanie monitoringu składowania 

odpadów komunalnych na terenie osiedla Dobrzec”, wykonanie dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Realizacja zadania polegającego na oświetleniu ulicy 

Pogodnej od skrzyżowania ww. ulicy w stronę ulicy Klimatycznej (Budżet 

Obywatelski)”, wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Oświetlenie 

ulicy Panoramicznej w miejscach, gdzie są zabudowania, 250 m od strony ulicy 

Lechosławickiej (Budżet Obywatelski)”. Roboty budowlane: wymiana nawierzchni 

placu zabaw przy Szkole Podstawowej Nr 23 w Kaliszu. Roboty budowlane: 

modernizacja boisk Orlik przy ulicy Granicznej 56-58 w Kaliszu, rozbiórka i budowa 

schodów terenowych prowadzących z ulicy Kulisiewicza do Parku nad rzeką Krępicą 
w Kaliszu oraz renowacja budynku I Liceum Ogólnokształcącego im. Adama Asnyka 

przy ulicy Grodzkiej 1 w Kaliszu. Rozstrzygnięte postępowania i zapytania ofertowe: 

wykonanie instalacji odgromowej na budynku OSRiR, wykonanie dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Wykonanie monitoringu punktów składowania odpadów 

komunalnych w celu zabezpieczenia przed nielegalnym podrzutem odpadów: Aleja 

Wojska Polskiego nr 4, 12-14, 26-28, 36-38, 40-58 oraz Prymasa Wyszyńskiego 2-2A, 

2D i 6-8”, wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Budowa 

wewnętrznych linii zasilających dla nieruchomości położonych przy ulicy 

Wrocławskiej 43A i 49 w Kaliszu”, zadaszenie nad ławkami – Skwer Sybiraków, 

roboty budowlane dotyczące zadania pn. „Przebudowa schodów prowadzących na 

cmentarz greckoprawosławny w Kaliszu”, wykonanie dokumentacji projektowej dla 

zadania pn. „Wykonanie monitoringu składowania odpadów komunalnych na terenie 

osiedla Dobrzec”, to postępowanie zostało unieważnione, wykonanie dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Realizacja zadania polegającego na oświetleniu ulicy 

Pogodnej od skrzyżowania ww. ulicy w stronę ulicy Klimatycznej”, unieważnione 

i wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Oświetlenie ulicy 

Panoramicznej w miejscach, gdzie są zabudowania”, również unieważnione. Jeżeli 

chodzi o działalność Zarządu Dróg Miejskich, szanowni państwo, wysoka rado, to 

zakończono realizację robót obejmujących remont ulicy Korczak na odcinku od ulicy 

Wiejskiej do ulicy Poznańskiej, wartość umowna robót wyniosła ponad 2,1 mln zł. Na 

realizację zadania miasto Kalisz uzyskało dofinansowanie w ramach Rządowego 

Funduszu Rozwoju Dróg do kwoty ponad 1 mln zł. Wykonawca jest w trakcie 

przygotowywania dokumentacji powykonawczej, końcowy odbiór robót nastąpi po 

przekazaniu wymaganych dokumentów. Trwa realizacja zadania „Budowa nowej 

drogi, połączenie ulicy Księżnej Jolanty od ulicy Częstochowskiej z ulicą 

Budowlanych”. Wartość umowna zadania wynosi ponad 21 mln zł. Na realizację 
zadania miasto Kalisz uzyskało promesę dofinansowania inwestycji w ramach 

Rządowego Funduszu Polski Ład, Program Inwestycji Strategicznych do kwoty 

19 mln zł. Przebudowa ulicy Spółdzielczej i ulicy Tatrzańskiej w Kaliszu, wartość 
umowna inwestycji wynosi 8.282.767 zł. Na realizację zadania miasto Kalisz uzyskało 

dofinansowanie w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg do kwoty ponad 

3.000.300 zł. Budowa połączenia ulicy Szerokiej z ulicą Łódzką w Kaliszu, etap II, 
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odcinek od Żwirki i Wigury od ulicy Warszawskiej. Wartość umowna zadania wynosi 

17.751 tys. zł. Na realizację inwestycji uzyskano w ramach Rządowego Funduszu 

Inwestycji Lokalnych dofinansowanie w wysokości 6 mln zł. Trwa badanie 

najkorzystniejszej oferty złożonej w postępowaniu przetargowym na wyłonienie 

wykonawcy robót obejmujących rozbudowę drogi wojewódzkiej nr 450 w Kaliszu, etap 

II, odcinek ulicy Księżnej Jolanty do ulicy Antycznej wraz z przebudową wiaduktu 

kolejowego. Powtórzone zostało postępowanie na wyłonienie wykonawcy 

sprawującego funkcję inżyniera kontraktu, pełniącego nadzór nad realizowanymi 

robotami. Trwa sprawdzanie złożonych ofert. Na realizację zadania miasto uzyskało 

wstępną promesę dofinansowania inwestycji w Programach Rządowego Funduszu 

Polski Ład, Program Inwestycji Strategicznych do kwoty 44.639.046 zł. Ogłoszono 

postępowania przetargowe na wyłonienie wykonawców robót budowlanych dla zadań: 
przebudowa ulicy Paderewskiego na odcinku od Wyspiańskiego do ulicy Karłowicza, 

dokonano otwarcia ofert, cena oferty najkorzystniejszej nieznacznie przekraczała 

środki, jakie zabezpieczone zostały w budżecie miasta Kalisza. W celu zawarcia 

umowy konieczne będzie podjęcie uchwały zwiększającej środki finansowe 

przeznaczone na realizację zadania. Rozbudowa ulicy Opatowieckiej, dokonano 

otwarcia ofert. Cena oferty najkorzystniejszej przekraczała środki, jakie zabezpieczone 

zostały w budżecie miasta Kalisza. Postępowanie przetargowe zostało unieważnione. 

W najbliższym czasie ogłoszone zostanie ponownie. Oraz przebudowa ulicy 

Czaszkowskiej. Otwarcie ofert planowane jest na 27 marca. Jeżeli chodzi 

o działalność Kancelarii Prezydenta Miasta Kalisza to kilka tysięcy kaliszanek 

i kaliszan świętowało Dzień Kobiet. Panie bawiły się na koncercie z okazji właśnie ich 

święta, zorganizowanym w Hali Arena. Dla kaliskiej publiczności swoje największe 

przeboje zaśpiewał Grzegorz Hyży, wokalista, kompozytor, autor tekstów. Jako 

support przed gwiazdą wieczoru wystąpili młodzi artyści: Gabriela Frątczak, Kornelia 

Paterska oraz Marcel Tułacz i Maurycy Majewski. Zaproszenia dostępne były za 

okazaniem Kaliskiej Karty Mieszkańca w Informacji Turystycznej i kasach OSRiR oraz 

Hali Arena, jak również w konkursach w mediach społecznościowych miasta. Projekt 

filmowy z miastem partnerskim Hamm. W ramach międzynarodowego projektu 

filmowcy i miłośnicy przyrody z niemieckiego miasta partnerskiego Hamm odwiedzili 

Kalisz, by móc zebrać materiały do serii filmów dokumentalnych pokazujących 

bioróżnorodność systemów rzecznych ich rodzinnego miasta oraz miast 

zaprzyjaźnionych. Podczas swojej wizyty członkowie delegacji wielokrotnie mogli 

obserwować współżycie miasta z rzeką na wielu jej odcinkach. W centrum zobaczyli 

działanie małej elektrowni wodnej i przystani Kalisz, pojechali również zbadać górny 

odcinek Prosny w Żydowie oraz miejsce, w którym spotyka się ze Swędrnią. Goście 

wzięli udział w spotkaniu z uczniami I Liceum Ogólnokształcącego w Kaliszu, którzy 

przedstawili perspektywę młodego pokolenia na temat tego, co jest najcenniejszym 

lokalnym bogactwem przyrodniczym naszego miasta. Po poznaniu historii Kalisza, 

poprzez zwiedzanie ekspozycji multimedialnej w ratuszu, delegacja wzięła też udział 

w zasadzeniu następcy dębu Asnyka w kaliskim Parku Miejskim. Produktem końcowym 

międzynarodowego projektu będzie film dokumentalny o bogactwie flory i fauny 

w rzekach ziemi kaliskiej. Jego premiera przewidziana jest na 2025 r. Następca dębu 

Asnyka posadzony. Park Miejski to miejsce szczególnie dla nas, kaliszan, ważne. Tutaj 

odpoczywamy, spędzamy czas, dlatego systematycznie prowadzimy kolejne prace 
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służące jego rewaloryzacji. 5 marca wspólnie z przewodniczącym Rady Miasta Kalisza 

oraz dziećmi z Przedszkola „Bursztynowy Zamek”, posadziliśmy okazały 25-letni okaz 

dębu czerwonego, ufundowany przez firmę Garden Products.pl. Drzewo będzie 

godnym następcą najbardziej charakterystycznego przedstawiciela parkowej flory, 

dębu Asnyka, pomnika przyrody posadzonego ponad 100 lat temu jako dar Izabeli 

z Czartoryskich Działyńskiej. Nowo posadzony dąb ma prawie 35 cm w obwodzie, 

mierzy około 5 m i waży ponad 400 kg, pochodzi z renomowanej holenderskiej szkółki 

Van den Berg. Być może w najbliższym czasie flora kaliskiego Parku Miejskiego 

wzbogaci się o kolejne dęby. Zebrane jesienią żołędzie, które opadły z dębu Asnyka, 

wypuszczają już małe przylistki. Mamy nadzieję, że wkrótce ozdobią największy kaliski 

zieleniec. Dziękuję wszystkim pracownikom Wydziału Gospodarki za to, że tak się tymi 

pięknymi żołędziami zajęli. Elżbieta Kaczmarek honorowym przyjacielem Kalisza. 

Pani Elżbieta Kaczmarek, związana z Teatrem im. Wojciecha Bogusławskiego 

w Kaliszu przez niemal 40 lat, została wyróżniona tytułem honorowego przyjaciela 

Kalisza. Jej niezwykła praca rozpoczęła się za dyrekcji Izabeli Cywińskiej, obecny 

dyrektor Bartosz Zaczykiewicz jest dwunastym, z którym współpracuje. Przez lata 

pełniła funkcję suflerki, czasami również wspierając reżyserów jako ich asystentka. Od 

2000 r. łączyła suflowanie z obowiązkami inspicjentki, stale angażując się w życie 

teatru. Elżbieta Kaczmarek zyskała uznanie przełożonych jako osoba kompetentna, 

serdeczna i pełna zaangażowania i wsparcia dla artystów i zespołu twórców. 

W trudnych sytuacjach jest nieoceniona. Przez lata miała przyjemność współpracować 
z wieloma twórcami, jak podkreśla sama wyróżniona, praca w teatrze jest dla niej 

pasją, a zespół stał się niemal jak rodzina. Wydział Spraw Społecznych 

i Mieszkaniowych. Ogłoszono otwarte konkursy ofert na realizację zadań publicznych 

w 2024 r. w zakresie przeciwdziałania uzależnieniom i patologiom społecznym, na 

organizację obozów terapeutycznych dla 120 dzieci uczestniczących w kaliskich 

świetlicach środowiskowych, realizujących pozalekcyjny program opiekuńczo-

wychowawczy, zawierający elementy socjoterapii dla dzieci z rodzin z problemem 

uzależnień, na organizację obozów terapeutycznych dla 90 osób uzależnionych 

i współuzależnionych, na organizację dziecięcych czwartków w mieście dla dzieci 

z elementami profilaktyki uzależnień, na realizację Programu Trenerów Osiedlowych 

Kalisz 2024. Rozstrzygnięto konkursy ofert na realizację zadań publicznych w 2024 r. 

w zakresie przeciwdziałania uzależnieniom i patologiom społecznym. Na realizację 
cyklicznych pozaszkolnych zajęć profilaktycznych dla dzieci i młodzieży w oparciu 

o założenia profilaktyki rówieśniczej przyznano dotację dla Związku Harcerstwa 

Polskiego Chorągiew Wielkopolska Hufiec Kalisz w wysokości 25 tys. zł. Na realizację 
strategii profilaktycznych utrwalających zachowania prozdrowotne, promujących 

zdrowy tryb życia poprzez sport skierowanych do różnych grup docelowych, przyznano 

dotację dla Stowarzyszenia Kibiców KKS Kalisz – Tylko KKS w wysokości 95 tys. zł. 

Na realizację zadań rehabilitacyjnych i zapobiegających wykluczeniu społecznemu dla 

bezdomnych mężczyzn z problemem alkoholowym, posiadających ostatnie miejsce 

zameldowania w Kaliszu, wraz z zapewnieniem im całodobowego schronienia na 

terenie miasta Kalisza, jest to 30 miejsc, przyznano dotację dla Koła Kaliskiego 

Stowarzyszenia Pomocy im. św. Brata Alberta w Kaliszu w wysokości 258 tys. zł. 

Rozstrzygnięto konkurs ofert na realizację zadań publicznych w 2024 r. w zakresie 

zdrowia publicznego, określonych w ramach celu operacyjnego Narodowego 
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Programu Zdrowia na lata 2021-2025, cel operacyjny nr 2, czyli profilaktyka 

uzależnień: na redukcję szkód zdrowotnych i społecznych, leczenie, rehabilitację 
i reintegrację społeczną osób uzależnionych oraz ich bliskich dla Stowarzyszenia 

Katolicki Ruch Antynarkotyczny „Karan” Radom przy ulicy Pułaskiego 9 przyznano 

dotację w wysokości 30 tys. zł oraz na działania na rzecz ograniczenia stosowania 

środków odurzających substancji psychotropowych, środków zastępczych i NSP dla 

Stowarzyszenia Katolicki Ruch Antynarkotyczny „Karan” Radom przy ulicy 

Pułaskiego 9 przyznano dotację w wysokości 20 tys. zł. Bezpłatna gimnastyka dla osób 

60 plus, 1 marca rozpoczęła się kolejna edycja akcji „Gimnastyka dla seniorów”, 

która jest skierowana do osób 60 plus. Zajęcia odbywać się będą od 6 grudnia 

z przerwą wakacyjną w 5 punktach na terenie Kalisza: w Szkole Podstawowej Nr 17, 

w Zespole Szkół Gastronomiczno-Hotelarskich, w Klubie Osiedlowym „Blaszak”, na 

Majkowskim Wembley oraz w Zespole Szkolno-Przedszkolnym. Koszt zajęć gimnastyki 

wynosi 36.715 zł. „Białe Soboty”, 2 marca 2024 r. w Szkole Podstawowej Nr 6 przy 

ulicy Chełmskiej 18 oraz 23 marca w Przychodni Medycyny Rodzinnej PULS, odbyły 

się „Białe Soboty”. Łącznie przeprowadzono 1136 następujących badań i konsultacji: 

badania wzroku i słuchu, badania USG Doppler tętnic przedmózgowych, badania 

RTG, badania EKG, badania osteoporozy, badań spirometrycznych, badań 
cholesterolu, badań trójglicerydów, światłoterapii bioptron, konsultacji lekarskich, 

konsultacji pulmonologicznych, konsultacji z zakresu fizjoterapii uroginekologicznej, 

konsultacji z zakresu rehabilitacji i określenia wad podstawy, konsultacji 

dietetycznych wraz z analizą składu ciała, nauki samobadania piersi, pomiaru 

zawartości tlenku węgla w wydychanym powietrzu, instruktażu usunięcia kleszcza, 

badań ciśnienia i cukru we krwi, alkogogli i narkogogli, instruktażu higieny jamy 

ustnej. Udzielono dofinansowania na spotkanie z okazji Dnia Kobiet zorganizowane 

6 marca dla członków Stowarzyszenia „Pod lasem”, 1000 zł, spotkanie z okazji Dnia 

Kobiet zorganizowane 7 marca dla członków Stowarzyszenia Seniorzy Piwonice, 

1000 zł, spotkanie z okazji Dnia Kobiet zorganizowane dla członków Kaliskiego 

Stowarzyszenia Emerytów i Rencistów, kwota dofinansowania 1400 zł, spotkanie 

z okazji Dnia Kobiet „Poznajmy się bliżej” zorganizowane 29 lutego dla członków 

Kaliskich Organizacji Senioralnych przez Stowarzyszenie Uniwersytet Trzeciego 

Wieku „Calisia”, kwota dofinansowania 4000 zł, spotkanie z okazji Dnia Kobiet 

zorganizowane 8 marca dla członków Stowarzyszenia Emerytów i Rencistów 

i Inwalidów, kwota dofinansowania 1200 zł. Spotkanie Wielkanocne zorganizowane 

20 marca dla członków Kaliskiego Stowarzyszenia Chorych na Cukrzycę, 2000 zł. 

Debata na temat zapotrzebowania na opiekę długoterminową dla mieszkańców 

Kalisza, zorganizowana 11 marca przez Fundację Okręgowej Izby Pielęgniarek 

i Położnych w Kaliszu, kwota dofinansowania 3,5 tys. zł. Międzypokoleniowe 

warsztaty ozdób wielkanocnych zorganizowane 9 marca dla grupy senioralnej 

Stowarzyszenia „Stacja Inspiracja”, kwota dofinansowana 500 zł. Spotkanie 

„Świąteczne tradycje wielkanocne” zorganizowane 15 marca dla grupy senioralnej 

Stowarzyszenia „Stacja Inspiracja”, kwota 1.100 zł. Śniadanie wielkanocne 

zorganizowane dla mieszkańców Kalisza 31 marca przez Fundację CHOPS, kwota 

dofinansowana 15 tys. zł. Spotkanie z okazji Dnia Kobiet, zorganizowane 6 marca dla 

członków Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów Oddział w Kaliszu, 

kwota dofinansowania 1.600 zł. Spotkanie z okazji Świąt Wielkanocnych dla seniorów, 
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zorganizowane dla Stowarzyszenia „Pod lasem”, kwota 1.300 zł. I spotkanie z okazji 

Świąt Wielkanocnych dla podopiecznych Stowarzyszenia Emerytów, Rencistów 

i Inwalidów, kwota dofinansowania 1.200 zł. Jeżeli chodzi o działalność Wydziału 

Edukacji to w okresie międzysesyjnym w ramach zadań Wydziału Edukacji 

zorganizowano dodatkowe zajęcia powtórzeniowe z matematyki i języka polskiego 

przed egzaminem ósmoklasisty dla 144 uczniów klas ósmych z kaliskich szkół 

podstawowych, publicznych i niepublicznych, którzy zgłosili chęć uczestnictwa w tych 

kursach. W związku z dużym zainteresowaniem uczniowie zostali podzieleni na trzy 

grupy. Kursy prowadzone były w marcowe weekendy w Zespole Szkół Nr 9 w Kaliszu 

przy ulicy Prymasa Stefana Wyszyńskiego. Zrealizowano 8 spotkań po 3 godziny 

lekcyjne z każdego przedmiotu, we współpracy z Uniwersytetem Kaliskim. Natomiast 

dla maturzystów zorganizowano zajęcia powtórkowe z matematyki na poziomie 

podstawowym i rozszerzonym biologii i chemii. Swój udział zgłosiło 425 maturzystów 

z publicznych i niepublicznych kaliskich szkół ponadpodstawowych. Zajęcia odbywają 

się stacjonarnie na Uniwersytecie Kaliskim w sobotę i niedzielę, rozpoczęły się 
2 marca, a zakończą 28 kwietnia. Przeprowadzono również 9 konkursów na 

dyrektorów szkół i placówek na kolejną kadencję, w wyniku których wyłoniono 

7 dyrektorów. 2 konkursy nie zostały rozstrzygnięte. 19 marca w ramach Kaliskiego 

Tygodnia Nauki odbyło się spotkanie przedsiębiorców z uczniami szkół 

ponadpodstawowych i przedstawicielami Młodzieżowej Rady Miasta Kalisza, gdzie 

w czasie debaty poruszono tematy dotyczące perspektyw pracy w naszym mieście dla 

młodych osób po szkole czy studiach. Wydarzenie było inauguracją Kaliskiego Dnia 

Młodego Biznesu. 21 marca miasto Kalisz wraz z Uniwersytetem Kaliskim 

zorganizowało I Kaliski Festiwal Nauki. Uczestnicy rozwiązywali kreatywne zadania 

z wykorzystaniem umiejętności manualnych i wyobraźni przestrzennej. Na symulatorze 

zasiedli za sterami samolotu i płatowca, sprawdzili, jak wygląda wirtualna 

rzeczywistość i tunel aerodynamiczny. Były niecodzienne pokazy, kreatywne warsztaty 

i wykłady oraz ciekawe doświadczenia i eksperymenty. Na wydarzenie zgłosiły się 
4 tys. zainteresowanych, a w hali wystawienniczej swoje stanowisko miało 

112 wystawców z różnych dyscyplin naukowych. Partnerami wydarzenia byli: 

Wielkopolski Klaster Lotniczy, Centrum Wsparcia Rzemiosła, Kształcenia Dualnego 

i Zawodowego, Fundacja Wspierania Edukacji przy Stowarzyszeniu Dolina Lotnicza, 

Regionalna Izba Gospodarcza, Cech Rzemiosł Budowlanych i Różnych, Związek 

Rzemieślników Cechowych, Archiwum Państwowe i Starostwo Powiatowe w Kaliszu. 

W piątek 22 marca we współpracy z dyrektorami publicznych i niepublicznych szkół 

ponadpodstawowych, zorganizowano drzwi otwarte kalskich placówek edukacyjnych, 

podczas których uczniowie szkół podstawowych z Kalisza i regionu mogli zapoznać się 
z ofertą oraz poznać zasady rekrutacji. Miasto Kalisz pozyskało wsparcie finansowe ze 

środków budżetu państwa na realizację projektów polegających na rozwijaniu 

zainteresowań dzieci i młodzieży przez promowanie i wspieranie rozwoju czytelnictwa 

w ramach Narodowego Programu Rozwoju Czytelnictwa 2.0 na lata 2021-2025. 

W ramach programu zostaną zakupione, zgodnie z potrzebami placówek, nowości 

wydawnicze oraz elementy wyposażenia dla bibliotek w Publicznym Przedszkolu 

Nr 20, Szkole Podstawowej Nr 21, Szkole Podstawowej Nr 15, Szkole Podstawowej 

Nr 10, I Liceum, Technikum Nr 6 przy ulicy Wodnej, Technikum Budowlano-

Elektrycznym przy ulicy Rzemieślniczej. Na realizację programu pozyskano 
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66,5 tys. zł, uwzględniając wkład własny miasta uda się zakupić nowe książki oraz 

doposażyć biblioteki w sprzęt o wartości ponad 83 tys. zł. Złożono wniosek 

o dofinansowanie w łącznej wysokości 288 tys. zł ze środków Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w celu zakupu 2 samochodów 

specjalistycznych typu bus na potrzeby przewozów uczniów z niepełnosprawnościami 

dla Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego Nr 2 i Szkoły Podstawowej 

Specjalnej Nr 19. W ramach otwartego konkursu ofert na realizację w formie 

powierzenia zadania publicznego pn. „Popularyzacja kształcenia zawodowego 

odpowiadającego na wyzwania współczesnego rynku pracy w 2024 roku” wpłynęły 

2 oferty, z których 1 otrzymała pozytywną ocenę merytoryczną komisji konkursowej. 

W wyniku rozstrzygnięcia otwartego konkursu ofert komisja zaproponowała 

powierzenie realizacji zadania Fundacji Wspierania Edukacji przy Stowarzyszeniu 

Dolina Lotnicza i przyznanie dotacji na ten cel w kwocie 120 tys. zł. Wydział Strategii 

i Rozwoju. Miastu Kalisz przyznane zostało wsparcie finansowe z Funduszu Dopłat na 

remont 8 pustostanów znajdujących się w mieszkaniowym zasobie gminy. Lokale 

znajdują się przy ulicach: Pułaskiego 5, Zamkowej 7, Zamkowej 11, Piekarskiej 6, 

Grabarskiej 7 oraz Głównym Rynku 13. Kwota przyznanej dotacji wynosi 754 tys. zł, 

a całkowita wartość przedsięwzięcia to 942 tys. zł. Realizację zaplanowano na bieżący 

rok. Ponadto zgodnie z opublikowaną 22 marca listą rankingową, przedsięwzięcie 

miasta Kalisza pn. „Nasadzenia roślin, wieloletnich drzew i krzewów w Parku 

Miejskim oraz wykonanie muralu na ścianie budynku Szkoły Podstawowej Nr 14 

w Kaliszu” zostało zakwalifikowane do dofinansowania ze środków Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu. Przedsięwzięcie 

będzie polegało na zakupie i wykonaniu nasadzeń: roślin wieloletnich 5.636 szt., 

drzew 3 szt., krzewów 8 szt. wraz z pracami pielęgnacyjnymi w Parku Miejskim 

w Kaliszu oraz na wykonaniu muralu wielkoformatowego o tematyce ekologicznej na 

ścianie Szkoły Podstawowej Nr 14 przy ulicy Adama Mickiewicza w Kaliszu przyznano 

dotację w wysokości zgodnej z wnioskiem, tj. 169 tys. zł. Wartość przedsięwzięcia to 

211 tys. zł i mamy to wszystko do zrobienia w tym roku. Wydział Kultury i Sztuki, 

Sportu i Turystyki. Filharmonia Kaliska. Utworów Schuberta i Brahmsa wysłuchali 

melomanii w piątkowy wieczór. Za nami również jubileuszowa noc w Kaliszu, owacją 

na stojąco i bisem zakończyło się jubileuszowe wykonanie „Night in Calisia” Włodka 

Pawlika. 10 lat temu płyta z zapisem kompozycji Randy Brecker Plays Włodek 

Pawlik's Night in Calisia, The Amber Road Project, otrzymała nagrodę Grammy. 

W niedzielę 3 marca na scenie pojawili się niemal wszyscy wykonawcy, którzy 

przyczynili się do sukcesu i nagrody przyznanej w kategorii najlepszy album dużego 

zespołu jazzowego. Obok legendy amerykańskiej trąbki Rendego Breckera, wystąpiło 

trio kompozytora oraz orkiestra symfoniczna Filharmonii Kaliskiej, którą tym razem 

poprowadził Aleksander Humala. Koncert był niejako preludium do obchodów 

jubileuszu 50-lecia powstania orkiestry symfonicznej w Kaliszu, który świętujemy 

w tym roku. Instytucja, która formalnie działa od 1993 r., a swoją faktyczną 

działalność prowadzi od 1974 r. Wtedy to powołana została Miejska Orkiestra 

Symfoniczna, prowadzona przez Andrzeja Bujakiewicza. „O wilku mowa, czyli muzyka 

bajeczna” jeden z koncertów, na których dużą część widowni stanowili najmłodsi 

melomanii, magiczne fragmenty I i II suity „Peer Gynt” Edwarda Griega oraz 

doskonale poprowadzoną bajkę muzyczną „Piotruś i Wilk” Sergiusza Prokofiewa 
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usłyszeliśmy w wykonaniu Orkiestry Symfonicznej Filharmonii Kaliskiej, którą 

poprowadził Dorian Pawełczak. W rolę narratora opowieści wcielił się Błażej Stencel. 

Cały koncert poprowadziła Karolina Bindel z Działu Edukacji Filharmonii Kaliskiej. 

Miejska Biblioteka Publiczna im. Adama Asnyka, Dyrygent dusz, czyli Robert Małecki 

w Miejskiej Bibliotece. Za nami kolejne spotkanie z cyklu „Oko w oko z pisarzem”. 

28 lutego gościem biblioteki był znakomity twórca kryminałów Robert Małecki. 

Z rozmowy, którą przeprowadził Michał Hynas, publiczność mogła dowiedzieć się, jak 

rodziły się pomysły kolejnych serii, jak kształtowały się charaktery głównych 

bohaterów oraz ich imiona. Rozmówcy poruszyli również temat ważnych kwestii, które 

autor „Skazy” umieścił w swoich książkach, m.in. hazardu, samotność osób starszych 

czy orientacji seksualnej. Spotkanie było pełne anegdot i historii. Nie zabrakło pytań 

od wiernych czytelników kryminałów. „Miłość do czytania, prezent na całe życie”, 

Miejska Biblioteka Publiczna im. Adama Asnyka w Kaliszu bierze udział 

w skierowanej do przedszkolaków ogólnopolskiej kampanii Instytutu Książki 

pn. „Mała książka – wielki człowiek”. Dziecko, które odwiedzi jedną z placówek MBP 

im. Adama Asnyka w Kaliszu, wypożyczy książkę, otrzyma w prezencie wyprawkę 
czytelniczą. Za każdą kolejną wizytę z zakończoną wypożyczeniem minimum jednej 

książki z księgozbioru dziecięcego, przedszkolak otrzyma także naklejkę, a po zebraniu 

10 zostanie uhonorowany imiennym dyplomem potwierdzającym jego czytelnicze 

zainteresowania. Poszukiwania ciekawych książek można rozpocząć od 

elektronicznego katalogu dostępnego na stronie www.mbp.kalisz.pl. Czytelnik kaliskiej 

biblioteki może wybrane publikacje zarezerwować i odebrać we wskazanej w katalogu 

placówce. Mistrzyni czułych historii spotkała się z czytelnikami. „Nie piszę powieści 

posypanych cukrem pudrem” – tak o swoim pisarstwie powiedziała w trakcie 

spotkania Edyta Świętek, kolejna bohaterka cyklu „Oko w oko z pisarzem”. Spotkanie 

było prezentem z okazji Dnia Kobiet dla czytelniczek i miłośniczek literatury 

obyczajowej. Jedna z najpopularniejszych polskich autorek w rozmowie z dziennikarką 

Katarzyną Górcewicz zdradziła tajniki swojego warsztatu, odpowiadała również na 

pytania publiczności i podpisywała książki. Biblioteka nie zapomina o panach 

i również zachęca ich do czytania. Kolejna akcja biblioteki, promująca czytelnictwo, 

ma na celu zwiększenie liczby odbiorców płci męskiej. To prawdziwe historie 

mężczyzn, którzy czytają oraz kobiet, które chcą, aby mężczyźni czytali. Filia Nr 4 

biblioteki rozpoczęła rok 2024 wystawą „Zaczytane. Myślę, bo czytam”, 

reprezentującą kobiety czytające książki uchwycone przez znanych malarzy. Wśród 

odbiorców oferty biblioteki prym wiodą panie, stanowią one ponad 73% czytelników. 

Marta Piotrowska-Kowalczyk i Grażyna Handke z Filii Nr 4 przy Alei Wolności 27, 

przy wsparciu dyrektora Biblioteki, Roberta Kucińskiego nagrały zmodyfikowaną 
wersję przeboju „Kaziu, zakochaj się”. Profesjonalnego wsparcia udzielili 

bibliotekarkom profesjonalni muzycy, a nagranie, dzięki uprzejmości dyrekcji, odbyło 

się w studiu Młodzieżowego Domu Kultury. Do piosenki kilka scen nakręciła 

i zmontowała Gabriela Jaśkiewicz, tworząc filmową czołówkę akcji, która ma na celu 

zachęcić nowych czytelników do wizyty w kaliskich bibliotekach. Jeżeli chodzi 

o Galerię Sztuki im. Tarasina, odbył się podwójny wernisaż. Dwie artystki, dwie 

wystawy, dwa wernisaże i trudna do zliczenia liczba gości. Tak zapamiętamy wieczór 

14 marca. Tego dnia zostały otwarte dwie wystawy: „Tarcze” Bogusławy Kowalczyk 

oraz „Drogowskazy retrospektywne” Sylwii Owczarek. Po wernisażu odbyło się 
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spotkanie autorskie z artystkami wystawy. Są dostępne do 19 kwietnia. OKP „Wieża 

Ciśnień” i Akcelerator Kultury, „Japonia” Elżbiety Baneckiej, „Tokimono/Kata 

Asamblaże/Obiekty” to kolekcja prac artystki sztuk wizualnych, malarki, graficzki 

warsztatowej i projektowej oraz autorki instalacji Elżbiety Baneckiej. Wernisaż 
ekspozycji odbył się w piątek, 1 marca. Artystka, obecna podczas otwarcia wystawy, 

zaprezentowała prace inspirowane kulturą japońską, jej prace zarówno dwu- jak 

i trójwymiarowe są zróżnicowane pod względem skali, faktury i koloru. Seria 

„Tokimono” to jedno z najbardziej widocznych odzwierciedleń jej inspiracji japońską 

kulturą, gdzie motyw kimona odgrywa kluczową rolę zarówno w sposób dosłowny, jak 

i abstrakcyjny. 28 lutego odbyło się kolejne spotkanie w ramach Akademii Dialogu. 

O sprawach odnoszących się do skomplikowanych relacji islamu i świata judeo-

chrześcijańskiego w Akceleratorze Kultury rozmawiali reprezentanci trzech wielkich 

systemów religijno-światopoglądowych: islamu, judaizmu i katolicyzmu w obrządku 

rzymskim. Swoimi doświadczeniami dialogu międzyreligijnego i międzyludzkiego 

podzielili się goście z Poznania: Imam Youssef Chadid, przedstawiciel Ligi 

Muzułmańskiej w Polsce, Aleksander Imas, członek zarządu Gminy Wyznaniowej 

Żydowskiej w Poznaniu wraz z małżonką oraz ks. Marcin Wrzos, duchowny kościoła 

katolickiego, którzy od 7 lat wspólnie wydają Kalendarz Trzech Religii. To wyjątkowa 

publikacja, która pomaga ludziom różnych wiar i kultur poznać się nawzajem. 

Podczas spotkania goście podkreślali, że we wzajemnych kontaktach kierują się 
szacunkiem dla człowieka bez względu na jego wyznanie i poglądy oraz otwartością na 

innych ludzi. Współorganizatorem wydarzenia była Fundacja Znowu Razem. Kolejny 

panel edukacyjny w ramach Akademii Dialogu odbył się 20 marca. Gościem 

specjalnym była dziennikarka Katarzyna Kaczorowska, temat - 'Język polityki, dialog 

czy spór?', był doskonałym pretekstem do zatrzymania się i pochylenia nad jakością 

języka komunikacji społecznej. Brutalizacja języka polityki, fake news, dezinformacja 

oraz sztuczna inteligencja, która wkracza do świata mediów i informacji, to wszystko 

ma wpływ na jakość komunikatów, które docierają do nas. W trakcie spotkania padały 

pytania o motywację w komunikacji, poziom odpowiedzialności liderów społecznych, 

etykę dziennikarską i zmieniający się sposób pozyskiwania i dystrybuowania 

informacji. Katarzyna Kaczorowska opisała zakulisowe mechanizmy, którymi rządzą 
się polityka i media. Uczestnicy poznali także narzędzia do walki z fałszywymi 

informacjami i dezinformacją. Stypendium Prezydenta Miasta Kalisza, na wnioski 

czekamy do 31 marca, szanowni państwo, można składać wnioski o przyznanie 

stypendium kulturalnego Prezydenta Miasta Kalisza. Świadczenie może otrzymać 
osoba zajmująca się twórczością artystyczną oraz upowszechnianiem kultury na 

realizację projektów o charakterze artystycznym i kulturalnym. Stypendia 

przyznawane są w dziedzinie m.in. literatury, muzyki, sztuk wizualnych, tańca, teatru 

i filmu, animacji, edukacji kulturalnej oraz opieki nad zabytkami. Dofinansowanie 

może obejmować działania związane z realizacją projektu czy zakupem środków 

niezbędnych do realizacji projektu, np. instrumentów, sprzętu, urządzeń, wyposażenia 

pracowni. Stypendia w wysokości od 3 do 12 tys. zł wypłacane są jednorazowo, 

zachęcam do zapoznania się z treścią regulaminu i wnioskiem dostępnym na stronie 

kalisz.pl. Pamiętając o autorce „Nocy i dni”, niezwykle ciekawie zapowiadają się 
kaliskie obchody roku Marii Dąbrowskiej. W przygotowanie okolicznościowego 

programu włączyły się tradycyjnie już instytucje kultury, stowarzyszenia społeczno-
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kulturalne, placówki administracji rządowej, uczelnie wyższe i szkoły. Znakiem 

rozpoznawczym projektów dedykowanych autorce „Nocy i dni” będzie logo 

opracowane przez Arkadiusza Płaszczyka, kierownika Biblioteki Głównej. Impulsem 

do działania była uchwała Rady Miasta Kalisza w sprawie ustanowienia roku 2024 

w Kaliszu rokiem właśnie Marii Dąbrowskiej. Realizując wynikające z niej 

postanowienia, wzorem poprzednich lat, wystąpiłem do instytucji kultury, organizacji 

pozarządowych oraz placówek oświatowych i szkolnictwa akademickiego, a także do 

podmiotów powołanych w celu ochrony dziedzictwa narodowego z zaproszeniem na 

spotkanie, podczas którego ustalony został skład Komitetu Obchodów Roku Marii 

Dąbrowskiej w Kaliszu. Do udziału zaproszeni zostali również przedstawiciele Rady 

Miasta Kalisza. Podstawowym zadaniem komitetu było wypracowanie propozycji 

wydarzeń dedykowanych autorce „Nocy i dni” oraz realizacja całorocznego 

interdyscyplinarnego programu obchodów. Pracami komitetu kieruje wiceprezydent 

Grzegorz Kulawinek, a koordynacja programu powierzona została Wydziałowi 

Kultury i Sztuki, Sportu i Turystyki. Rok Marii Dąbrowskiej, o którym była przed 

chwilą mowa, zainaugurowaliśmy wspólnym tańcem. Taneczne powitanie 

nadchodzącej wiosny, a jednocześnie inauguracja obchodów roku Marii Dąbrowskiej 

na terenie miasta, trafiły w gusta kaliszan. 20 marca kilkaset osób... Taneczne, 

20 marca kilkaset osób przybyło na Główny Rynek, aby wspólnie wykonać 
niezapomnianego „Walca Barbary” Waldemara Kozaneckiego z filmu „Noce i Dnie”. 

Inicjatorem wydarzenia i jego organizatorem była Szkoła Tańca Sieraszewski Dance 

Studio. „Walc Barbary” z filmu „Noce i Dnie” to melodia będąca jednym 

z najbardziej rozpoznawalnych i popularniejszych fragmentów polskiej muzyki 

filmowej, która kojarzy się nieodłącznie z Kaliszem, czyli Kalińcem. Najliczniejszą 
grupę wśród uczestników stanowili oczywiście uczniowie kaliskich szkół, dla wielu 

z nich taneczne próby były pierwszym doświadczeniem w tańcu standardowym, choć, 
jak sami przyznają, przeżyciem niezwykle ciekawym. Do młodzieży dołączyły 

przedszkolaki, a także kaliszanie, którzy specjalnie przybyli na to wydarzenie, bądź 
zatrzymali się, aby posłuchać charakterystycznej i znanej melodii. Wydarzenie objęte 

było patronatem honorowym Prezydenta Miasta Kalisza. Współorganizatorami 

wydarzenia były miasto Kalisz oraz starostwo powiatowe w Kaliszu. O oprawę 
muzyczną zadbała orkiestra złożona z muzyków na co dzień koncertujących 

w formacjach z Liskowa i Mycielina. Popularne piosenki ludowe zaprezentowały 

Brzezinianki, Liskowianki oraz zespół Kalina z Blizanowa. Uczczenie rocznicy 

Insurekcji Kościuszkowskiej. Dla upamiętnienia 230. rocznicy Insurekcji 

Kościuszkowskiej w piątek 22 marca na Głównym Rynku zorganizowana została 

uroczystość pt. „Poszli w boje chłopcy nasze”. Organizatorem wydarzenia był Kaliski 

Oddział Polskiego Towarzystwa Historycznego. Uroczystość rozpoczęła się w samo 

południe przemarszem rekonstruktorów i młodzieży z trzech kaliskich liceów: 

II Liceum Ogólnokształcącego Tadeusza Kościuszki, III Liceum Ogólnokształcącego 

Mikołaja Kopernika oraz V Liceum Ogólnokształcącego Jana III Sobieskiego. 

Głównym punktem uroczystości była rekonstrukcja wydarzeń historycznych, 

przekazania władzy Tadeuszowi Kościuszce oraz przysięgi naczelnego wodza 

powstania. Obchody zwieńczył chór Kopernik, który wykonał kilka pieśni z okresu 

insurekcji. W przygotowanie rekonstrukcji włączyli się również: Orkiestra Dęta 

OSP Chełmce, Centrum Kultury i Sztuki w Kaliszu, Kaliskie Bractwo Strzelców 
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Kurkowych, Szwadron Kawalerii Ziemi Konińskiej, Izba Tradycji i Grupa 

Rekonstrukcji Historycznej 25. Dywizji Piechoty, Muzeum Historii Przemysłu 

w Opatówku i Teatr im. Wojciecha Bogusławskiego w Kaliszu. Festiwal Czekolady na 

Głównym Rynku odbył się w ten weekend od 22 do 24 marca. Nagrodzone zostały 

również w niedzielę, 24 marca najpiękniejsze palmy wielkanocne. Rekordowy mazurek 

- 33,71 m, szanowni państwo, mierzył wielkanocny mazurek, który w poniedziałek, 

25 marca został zaprezentowany na Głównym Rynku przy współpracy PSS Społem, 

został pobity rekord. Upamiętnienie historycznych wydarzeń i miejsc, Narodowy Dzień 

Pamięci Żołnierzy Wyklętych, 1 marca przed gmachem kaliskiego więzienia Archiwum 

Państwowe w Kaliszu, Akademia Wymiaru Sprawiedliwości oraz Kaliskie 

Towarzystwo Przyjaciół Archiwaliów zorganizowało obchody Narodowego Dnia 

Pamięci Żołnierzy Wyklętych. Wzięli w nich udział, przepraszam, 

m.in. parlamentarzyści, samorządowcy, władze miasta Kalisza, radni Rady Miasta 

Kalisza, przedstawiciele kaliskich stowarzyszeń, uczelni i szkół. Jeżeli chodzi 

o działalność Informacji Turystycznej, to 21 marca pracownicy Informacji 

Turystycznej promowali Kalisz i jego atrakcje w trakcie Kaliskiego Festiwalu Nauki. 

Opracowali także działania promujące Kalisz wśród wybranych blogerów. W marcu, 

dzięki współpracy barterowej z firmą Smurfit Kappa z Konina w biurze Informacji 

Turystycznej ustawiono tekturową florę wraz z księgą pamiątkową gości. Jeżeli chodzi 

o podsumowanie roku sportowego, to pływaczka Julia Maik została najlepszym 

sportowcem 2023 r. To 4. z rzędu takie wyróżnienie dla reprezentantki sekcji 

pływackiej KKS-u. Uroczyste podsumowanie roku sportowego odbyło się 1 marca 

w restauracji Aljo. Podczas gali zaprezentowano złotą dziesiątkę sportowców, trzech 

najlepszych trenerów, a podopieczni wszystkich kaliskich klubów odebrali 

podziękowania i upominki za osiągnięte wyniki. Sportowcami roku 2023 zostali: Julia 

Maik, Joanna Bajerska, Sebastian Kusz, Wiktor Gałdyn, Alicja Piec, Ewa Barwińska, 

Piotr Matuszewski, Wiktor Smoliński, Paulina Tomaszewska i Maria Rudowicz. 

Trenerami roku 2023 zostali: Dominik Grudziński KKS Włókniarz Kalisz, Krzysztof 

Dąbrowski KTK Kalisz oraz Mateusz Trzmiel KTW Kalisz. Menadżerem roku 2023 

został Kazimierz Olejniczak z Klubu Sportowego Amnezja Kalisz. Zmagania siatkarek, 

kaliskie siatkarki nie zdołały wygrać meczu 20. kolejki z drużyną ŁKS-u Commercom 

Łódź, 25 lutego spotkanie zakończyło się wynikiem 3:2 dla mistrzyń Polski. Wyjazdowy 

mecz 21. kolejki przeciwko drużynie KS Pałac Bydgoszcz, 2 marca również zakończył 

się porażką naszej drużyny tym razem 1:3. Siatkarki Energa MKS Kalisz przegrały 

z Grupą Azoty Chemikiem Police, 7 marca 0:3 w spotkaniu otwierającym 22. kolejkę 
Tauron Ligi. Piłka ręczna, spotkanie 22. serii Orlen Superligi zakończyło się 
niepomyślnie dla naszych szczypiornistów. 25 lutego przegrali oni z drużyną Górnika 

Zabrze 21:26, na szczęście zrehabilitowali się już 3 marca na spotkaniu przeciwko 

grupie Azoty Unii Tarnów, wygrywając 28:22. Piłkarki ręczne porażką zakończyły 

rundę zasadniczą rozgrywek, ulegając 24 lutego na wyjeździe drużynie Młyny Stoisław 

Koszalin. Los uśmiechnął się do naszych szczypiornistek w pierwszych dwóch meczach 

grupy spadkowej, w której to pokonały kolejno: 10 marca Galiczankę Lwów 26:20 

oraz 16 marca EKS Start Elbląg 34:28. Zapraszamy wszystkich na mecz derbowy już 
w ten poniedziałek w Ostrowie. KKS liderem, seria meczów bez porażek, kolejno 

z Pogonią Siedlce 24 lutego, Wisłą Puławy 4 marca, ŁKS-em Łódź 8 marca, GKS-em 

Jastrzębie 13 marca i ostatnia wygrana na meczu wyjazdowym 1:0 przeciwko drużynie 
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ze Stalowej Woli, 17 marca, dała naszym piłkarzom I miejsce w tabeli II ligi. Jeżeli 

chodzi o kwalifikację do Mistrzostw Europy Karate, 9 marca w kaliskim Technikum 

im. Świętego Józefa te kwalifikacje właśnie się odbyły, do mistrzostw Europy seniorów 

i juniorów oraz Otwarty Ogólnopolski Turniej Polskiej Federacji Karate 

Shinkyokushinkai na trzech matach. W rywalizacji stanęło blisko 300 uczestników 

w 55 kategoriach. Kalisz reprezentowała 10-osobowa ekipa, w tym 2 osoby 

w kwalifikacjach seniorów. Panie przewodniczący, bardzo dziękuję. 
  

V. Podjęcie uchwał w sprawie:  

 
Ad. 1. zmiany Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Majkowska – 

Aleja Wojska Polskiego (str. 1-7). 

 
Przedmiotem zmiany jest plan przyjęty uchwałą Rady Miasta Kalisza z czerwca 

2022 r. 

Celem zmiany zapisów planu jest umożliwienie lokalizacji nowoczesnej sali 

koncertowej dla Filharmonii Kaliskiej, która nie ma własnej siedziby. Budynek będzie 

służył organizacji koncertów i wydarzeń kulturalnych całego regionu. Zmianie 

podlegają ustalenia dotyczące ilości miejsc parkingowych oraz ustalenia szczegółowe 

dla terenu zabudowy usługowej oznaczonego na rysunku planu symbolem 1U 

w zakresie dopuszczalnej wysokości budynków oraz możliwości realizacji 

kondygnacji podziemnych.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej; Komisja 

Edukacji, Kultury i Sportu oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

O zabranie głosu poprosiła radna Elżbieta Dębska – dziękuję bardzo. Tak żałuję, bo nie 

ma nikogo z panów prezydentów, a to takie troszeczkę przesłanie w ich kierunku. 

Panie przewodniczący, szanowni państwo, chciałam zwrócić na taki drobny, acz 

myślę, że ważny problem, jaki nasunął mi się w trakcie czytania materiału na temat 

tego Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. Chwała za to, że 

w Kaliszu powstanie sala filharmonii i absolutnie nie kwestionuję tego, że za chwilę 
zapewne jednogłośnie podejmiemy tę uchwałę, ale tym drobnym szczegółem jest to, że 

sala ta powstanie na terenie zalewowym. A jest w Kaliszu takie urokliwe osiedle, 

osiedle Rajsków, też umiejscowione na terenie zalewowym, gdzie mieszkańcy nie 

otrzymują zgody na budowę między istniejącymi już zabudowaniami. Nie mówię tutaj 

o tej takiej wolnej przestrzeni, tylko tam, gdzie działka, wolna działka znajduje się 
między zabudowaniami. Ja myślę, nie będąc jakby fachowcem w tej branży, że można 

by wskazać odpowiednie zalecenia budowlane, że na pewno jest to też sprawa do 

uzgodnienia między ubezpieczycielem a osobą, która się buduje. Myślę, że temat jest 

jakby do dyskusji i chciałabym, żeby, no myślę, że już w tej chwili kadencja się kończy, 

ale włodarze miasta w przyszłej kadencji, żeby podjęli taką konstruktywną dyskusję 
z Wodami Polskimi, bo to Wody Polskie tutaj tej zgody nie wydają, żeby podjąć taką 

dyskusję, żeby się zakończyła ona tak dobrze dla mieszkańców w tym temacie, bo 

myślę, że jest to ważna sprawa. Ważne jest, żeby na tym osiedlu nie mieszkali tylko 

ludzie starsi. Nie mogą się budować ich dzieci, bo nie otrzymują zgody. Chcemy, żeby 
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ilość mieszkańców wzrastała, żeby młodzi ludzie nie wyjeżdżali z Kalisza i myślę, że 

ten problem jest jakby, no do załatwienia pozytywnego na rzecz mieszkańców. 

 

Wobec braku innych wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie 

pozytywnie go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni 

podczas głosowania – Dariusz Grodziński i Kamila Majewska) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały.  

 

Ad. 2. określenia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Kalisza na 2024 rok (str. 8-17). 

 
Zgodnie z ustawą o ochronie zwierząt, rada gminy wypełniając obowiązek 

zapobiegania bezdomności zwierząt i zapewnienia opieki bezdomnym zwierzętom 

oraz ich wyłapywania, określa w drodze uchwały corocznie do dnia 31 marca, 

program opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 

zwierząt. Koszty wykonania programu pokrywa Miasto Kalisz.  

Projekt programu podlega zaopiniowaniu przez właściwego powiatowego lekarza 

weterynarii oraz działające na terenie Kalisza organizacje społeczne, których 

statutowym celem jest ochrona zwierząt, a także dzierżawców lub zarządców 

obwodów łowieckich.  

W wymaganym terminie Powiatowy Lekarz Weterynarii w Kaliszu oraz Polski 

Związek Łowiecki, Zarząd Okręgowy w Kaliszu, nie zgłosili uwag do 

przedstawionego projektu Programu. Organizacje społeczne działające na terenie 

Kalisza, których statutowym celem jest ochrona zwierząt nie wydały opinii.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, a także Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński i Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 3. wyrażenia zgody na zawarcie umowy najmu lokalu użytkowego 

z dotychczasowym najemcą na czas nieoznaczony (str. 18-19). 

 
W świetle zapisów ustawy o samorządzie gminnym podejmowanie uchwał 

w sprawach majątkowych gminy, przekraczających zakres zwykłego zarządu, 

dotyczących zasad m.in. wynajmowania nieruchomości na czas nieoznaczony 

zastrzeżone zostało do wyłącznej kompetencji rady gminy.  

Zgodnie z uchwałą Rady Miejskiej Kalisza z września 2009 r. Prezydent Miasta 

Kalisza może po umowie zawartej na czas oznaczony do 3 lat, zawierać kolejne 

umowy najmu z tą samą stroną, gdy przedmiotem jest ta sama nieruchomość albo jej 

część. W przypadku kolejnych umów zawieranych na czas oznaczony, łączny okres 

ich trwania wraz z pierwszą umową nie może przekroczyć 10 lat.  

W przypadku lokalu użytkowego usytuowanego przy ul. Korczak 4a-4b łączny okres 

umów najmu zawieranych na czas określony wynosi już 10 lat.  
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W sytuacji, gdy coraz mniej jest chętnych na wynajem lokali użytkowych i wiele osób 

rezygnuje z prowadzenia działalności, w pełni zasadne jest utrzymanie 

dotychczasowego najemcy.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje merytoryczne: Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński i Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 4. wyrażenia zgody na zawarcie umów dzierżaw na grunty stanowiące własność 

Miasta Kalisza, na czas nieoznaczony w trybie bezprzetargowym (str. 20-22). 

 
Nieruchomości objęte uchwałą są przedmiotem umów dzierżawy z osobami 

fizycznymi, prawnymi i stowarzyszeniami, z przeznaczeniem w szczególności na 

zieleń, cele składowe, handlowe bądź uprawy polowe. Z uwagi na fakt, że 

dotychczasowe umowy zawierane były na czas oznaczony, a okres trwania aktualnie 

obowiązującej umowy dobiega końca, zasadnym jest zawarcie z dotychczasowymi 

dzierżawcami umowy dzierżawy na czas nieoznaczony w trybie bezprzetargowym. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej, a także 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński i Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 5. określenia zadań realizowanych przez Miasto Kalisz z zakresu rehabilitacji 

zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych, na które przeznacza się środki 

z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na rok 2024 

(str. 23-24). 

 
Stosownie do zapisów ustawy o rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu 

osób niepełnosprawnych oraz na podstawie ustawy o samorządzie powiatowym, Rada 

Miasta Kalisza zobowiązana jest podjąć uchwałę określającą zadania, na które 

przeznacza środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na 

rok 2024. 

Na mocy niniejszej uchwały następuje określenie zadań realizowanych przez Miasto 

Kalisz z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej zgodnie z planem finansowym 

PFRON na 2024 rok z zakresu rehabilitacji zawodowej, a także z zakresu rehabilitacji 

społecznej. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 
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Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński i Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 6. szczegółowych zasad, sposobu, trybu oraz organów i osób uprawnionych do 

umarzania, odraczania oraz rozkładania na raty należności pieniężnych 

o charakterze cywilnoprawnym, przypadających Miastu Kalisz lub jego jednostkom 

organizacyjnym oraz warunków dopuszczalności pomocy publicznej (str. 25-28). 

 
Zgodnie z ustawą o finansach publicznych organ stanowiący jednostki samorządu 

terytorialnego zobowiązany jest do określenia szczegółowych zasad, sposobu i trybu 

udzielania ulg, tj. umorzeń, odroczeń oraz rozłożeń na raty, warunków 

dopuszczalności pomocy publicznej w przypadkach, w których ulga stanowić będzie 

pomoc publiczną, oraz wskazania organu lub osoby uprawnionej do udzielania tych 

ulg. 

Wywołanie niniejszej uchwały spowodowane jest koniecznością dostosowania jej 

zapisów do nowego rozporządzenia Komisji (UE) w sprawie stosowania art. 107 i 108 

Traktatu o funkcjonowaniu Unii Europejskiej do pomocy de minimis, w którym 

określono warunki udzielania ulg stanowiących pomoc de minimis. 

Projekt uchwały został przesłany do Prezesa Urzędu Ochrony Konkurencji 

i Konsumentów, który wniósł zastrzeżenie. Zastrzeżenie to zostało uwzględnione 

w przedłożonym projekcie.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Środowiska 

i Gospodarki Komunalnej Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński i Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 7. zwolnienia od podatku od nieruchomości budynków mieszkalnych 

wielorodzinnych (str. 29-31). 

 
Zwolnienie wprowadzone niniejszą uchwałą jest kontynuacją dotychczasowego 

zwolnienia obowiązującego do dnia 31.12.2023 r. na mocy uchwały Rady Miasta 

Kalisza z listopada 2020 r. w sprawie zwolnień od podatku od nieruchomości. 

Powyższa uchwała dawała możliwość zwolnień budynków, po spełnieniu określonych 

w niej warunków, w których prowadzona jest działalność gospodarcza. Zwolnienie to 

stanowiło pomoc de minimis, a jej udzielenie następowało zgodnie z warunkami 

określonymi w rozporządzeniu Komisji (UE). 

Projekt ww. uchwały został przesłany do Prezesa Urzędu Ochrony Konkurencji 

i Konsumentów, który wniósł zastrzeżenie. Zastrzeżenie to zostało uwzględnione 

w przedłożonym projekcie.  
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Ponadto projekt uchwały omówiły i pozytywnie zaopiniowały komisje merytoryczne: 

Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska 

i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński i Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 8. zwolnienia od podatku od nieruchomości nowo wybudowanych budynków lub 

ich części (str. 32-34). 

 
Zwolnienie wprowadzone niniejszą uchwałą jest kontynuacją dotychczasowego 

zwolnienia obowiązującego do dnia 31.12.2023 r. na mocy uchwały Rady Miasta 

Kalisza z listopada 2020 r. w sprawie zwolnienia od podatku od nieruchomości nowo 

wybudowanych budynków lub ich części. 

Powyższa uchwała dawała możliwość zwolnień budynków, po spełnieniu określonych 

w niej warunków, w których prowadzona jest działalność gospodarcza. Zwolnienie to 

stanowiło pomoc de minimis, a jej udzielenie następowało zgodnie z warunkami 

określonymi w rozporządzeniu Komisji (UE). 

Projekt ww. uchwały został przesłany do Prezesa Urzędu Ochrony Konkurencji 

i Konsumentów, który również tu wniósł zastrzeżenie. Zastrzeżenie to zostało 

uwzględnione w przedłożonym projekcie.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje merytoryczne: Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński i Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 9. zwolnienia od podatku od nieruchomości w związku z likwidacją barier 

architektonicznych (str. 35-37). 

 
Zwolnienie wprowadzone niniejszą uchwałą jest kontynuacją dotychczasowego 

zwolnienia obowiązującego do dnia 31.12.2023 r. na mocy uchwały Rady Miasta 

Kalisza z listopada 2020 r. w sprawie zwolnienia od podatku od nieruchomości 

w związku z likwidacją barier architektonicznych. 

Powyższa uchwała dawała możliwość zwolnień budynków, po spełnieniu określonych 

w niej warunków, w których prowadzona jest działalność gospodarcza. Zwolnienie to 

stanowiło pomoc de minimis, a jej udzielenie następowało zgodnie z warunkami 

określonymi w rozporządzeniu Komisji (UE). 

Projekt ww. uchwały został przesłany do Prezesa Urzędu Ochrony Konkurencji 

i Konsumentów, który wniósł zastrzeżenie, które zostało uwzględnione 

w przedłożonym projekcie. 
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja 

Budżetu i Finansów oraz Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej Rady Miasta 

Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński i Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 10. zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok (str. 38-127). 

 
Szczegółowe informacje o zmianach w budżecie na 2024 rok, sporządzonych na 

podstawie wniosków naczelników wydziałów, kierowników biur, dyrektorów 

jednostek są zawarte w uzasadnieniu projektu uchwały. 

 

Autopoprawkę do projektu uchwały radni otrzymali 26 marca. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza o zabranie głosu 

w tej sprawie. 

 

Aneta Ochocka, skarbnik Miasta – autopoprawka do projektu uchwały Rady Miasta 

Kalisza z dnia 28 marca 2024 r. zwiększa kwotę dochodów budżetu Kalisza na 2024 r. 

do wysokości 889.651.803,40 zł oraz zwiększa łączną kwotę wydatków budżetu miasta 

Kalisza na 2024 r. do wysokości 917.428.175,79 zł. Zmiana wprowadzona do 

autopoprawki dotyczy zwiększenia środków o kwotę 942.545,28 zł po stronie 

dochodów i wydatków budżetu miasta, w związku z podpisaną umową pomiędzy 

Bankiem Gospodarstwa Krajowego a miastem Kalisz o udzielenie finansowego 

wsparcia ze środków funduszu dopłat, na podstawie której miastu Kalisz przyznane 

zostało dofinansowanie w wysokości 754.036,22 zł na realizację zadania polegającego 

na remoncie 8 pustostanów znajdujących się w mieszkaniowym zasobie gminy. 

Pozostałe środki w wysokości 188.509,06 zł stanowią środki własne, które również 
trzeba zabezpieczyć w budżecie. Pochodzą one z rozliczenia projektu dotyczącego 

przebudowy rowu RC1 oraz budowy zbiornika wodnego w celu przystosowania do 

odbioru wód opadowych z odcinka drogi krajowej nr 25 w Kaliszu. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Edukacji, Kultury i Sportu; Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu 

Osiedlowego; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, a także Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, natomiast całościowo projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości, radni najpierw jednomyślnie pozytywnie przegłosowali 

autopoprawkę do projektu uchwały – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, 

nieobecny podczas głosowania – Dariusz Grodziński). 
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Następnie jednomyślnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały wraz 

z autopoprawką – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały 

wraz z autopoprawką.  
 

Ad. 11. zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2024-

2043 (str. 128-170). 

 
Podjęcie uchwały dotyczy urealnienia wartości budżetowych w załączniku Nr 1 oraz 

zmian w załączniku Nr 2 pod nazwą Wykaz przedsięwzięć do WPF, które 

wprowadzono na podstawie wniosków naczelników wydziałów oraz kierowników 

jednostek. 

 

Autopoprawki do projektu uchwały radni otrzymali 26 marca oraz w dniu 

wczorajszym. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza o zabranie głosu 

w tej sprawie. 

 

Aneta Ochocka, skarbnik Miasta – jeżeli chodzi o autopoprawkę do projektu uchwały 

Rady Miasta Kalisza to w niej urealnia się wartości budżetowe zgodnie 

z autopoprawką, którą przed momentem państwu przedstawiłam, dotyczącą uchwały 

w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok. Natomiast autopoprawka Nr 2 do 

projektu uchwały Rady Miasta Kalisza dotyczy przedsięwzięcia pn. „Rozbudowa drogi 

wojewódzkiej nr 450 w Kaliszu, etap II, odcinek od Księżnej Jolanty do ulicy Antycznej 

wraz z przebudową wiaduktu kolejowego”. Na podstawie tej autopoprawki można 

stwierdzić, że zaistniała potrzeba w ramach przeprowadzonego postępowania 

przetargowego dotyczącego tego zadania, zabezpieczenia środków w budżecie o kwotę 
1,5 mln zł, ponieważ złożony wniosek przekracza ilość środków finansowych, jakimi 

dysponuje Zarząd Dróg Miejskich w zakresie wkładu własnego miasta Kalisza. 

Zachodzi więc konieczność zwiększenia limitu wydatków na tym zadaniu. Powyższe 

środki stanowią koszt budowy kanalizacji sanitarnej w ulicy Częstochowskiej, 

Rzymskiej i Torowej i zostaną zrefundowane przez Przedsiębiorstwo Wodociągów 

i Kanalizacji Sp. z o.o. w Kaliszu. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Edukacji, Kultury i Sportu; Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu 

Osiedlowego; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, a także Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, natomiast całościowo projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości, radni najpierw jednomyślnie pozytywnie przegłosowali 

autopoprawkę Nr 1 do projektu uchwały – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, 

nieobecny podczas głosowania – Dariusz Grodziński). 
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Następnie jednomyślnie pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 2 do projektu 

uchwały – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – 

Dariusz Grodziński). 

 

Jednomyślnie pozytywnie przegłosowano także projekt uchwały wraz 

z autopoprawkami – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały 

wraz z autopoprawkami. 

 

Ad. 12. opinii o lokalizacji kasyna gry (CASINO Sp. z o.o.). 

 
Uruchomienie kasyna gry wymaga uzyskania koncesji. Zgodnie z ustawą o grach 

hazardowych koncesję na prowadzenie kasyna gry udziela Minister Finansów. 

Pozytywna opinia rady miasta jest jednym z załączników do wniosku o wydanie 

koncesji na prowadzenie kasyna gry.  

Wniosek o wydanie pozytywnej opinii o lokalizacji kasyna gry w Kaliszu złożyła 

firma CASINO Sp. z o.o., która prowadzi na terenie kraju sieć 12 kasyn, w tym 

w Kaliszu.  

Wnioskodawca oświadcza, że zgodnie z ww. ustawą spełnia bardzo rygorystyczne 

warunki dla tego typu działalności.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej oraz Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej 

Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 11 osób było za, 2 przeciw, 8 wstrzymało się od głosu (21 radnych 

obecnych, nieobecni podczas głosowania Dariusz Grodziński i Zbigniew Włodarek) – 

przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 13. opinii o lokalizacji kasyna gry (Medella SA). 
 

Wniosek o wydanie opinii o lokalizacji kasyna gry w Kaliszu złożyła firma Medella 

SA, która prowadzi na terenie kraju sieć 10 kasyn. 

Wnioskodawca deklaruje, iż lokal spełnia wszystkie wymogi dla tego typu 

działalności, jakie sugeruje Ministerstwo Finansów. Wniosek jest wynikiem zmian, 

które wprowadziła ustawa o grach hazardowych, gdzie powadzenie kasyna należy do 

bezpiecznego ośrodka gry, pod jeszcze większą kontrolą. 
Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej oraz Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej 

Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 12 osób było za, 2 przeciw, 7 wstrzymało się od głosu (21 radnych 

obecnych, nieobecni podczas głosowania Dariusz Grodziński i Zbigniew Włodarek) – 

przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 



26 

 

Ad. 14. opinii o lokalizacji kasyna gry (ZPR SA). 

 
Wniosek o wydanie opinii o lokalizacji kasyna gry w Kaliszu złożyła firma 

Zjednoczone Przedsiębiorstwa Rozrywkowe SA, która prowadzi na terenie kraju sieć 
11 kasyn. 

Wnioskodawca oświadcza, iż ośrodki spółki nie naruszają porządku publicznego, 

spełniają wysokie wymogi bezpieczeństwa dla klientów i okolicznych mieszkańców.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej oraz Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej 

Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 12 osób było za, 2 przeciw, 7 wstrzymało się od głosu (21 radnych 

obecnych, nieobecni podczas głosowania Dariusz Grodziński i Zbigniew Włodarek) – 

przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 15. rozpatrzenia skargi pana █████████████* na Prezydenta Miasta 

Kalisza. 

 
Skarga została rozpatrzona zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 21 osób było za, 1 wstrzymała się od głosu (22 radnych obecnych, 

nieobecny podczas głosowania – Dariusz Grodziński) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 
Ad. 16. zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej 

Rady Miasta Kalisza na 2024 rok. 

 
Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym komisje rady przedkładają swoje plany 

pracy radzie gminy. Natomiast Statut Miasta Kalisza stanowi, że plan pracy Komisji 

Rewizyjnej podlega zatwierdzeniu przez radę. 
Dnia 26 marca 2024 r. Komisja Rewizyjna Rady Miasta Kalisza podjęła wniosek 

o przedłużenie terminu „Kompleksowej kontroli Kancelarii Prezydenta Miasta” do 

30 kwietnia 2024r. w związku z pojawieniem się nowych okoliczności, co do których 

komisja nie uzyskała ustnych wyjaśnień. 
Na podstawie wniosku komisji przygotowano niniejszy projekt uchwały. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas 

głosowania – Dariusz Grodziński) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

VI. Informacje i sprawozdania za 2023 rok: 
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Kompleksowo informacje i sprawozdania Komendy Miejskiej Państwowej Straży 

Pożarnej w Kaliszu, Komendy Miejskiej Policji w Kaliszu, Straży Miejskiej Kalisza, 

sprawozdanie z działalności Wspólnej Komisji Bezpieczeństwa i Porządku dla Miasta 

Kalisza i Powiatu Kaliskiego za 2023 rok przyjęła Komisja Prawa, Porządku 

Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza.  

Informację Powiatowego Lekarza Weterynarii oraz Państwowego Powiatowego 

Inspektora Sanitarnego w Kaliszu przyjęła Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, a także Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej, która wraz 

z Komisją Budżetu i Finansów przyjęły do wiadomości sprawozdanie z działalności 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kaliszu za 2023 rok. 

 

Wobec braku uwag do ww. informacji i sprawozdań, przewodniczący stwierdził ich 

przyjęcie. 

 
VII. Przyjęcie: 

- informacji Prezydenta Miasta Kalisza o zgłoszonych żądaniach, o których mowa 

w art. 36 ust. 1-3 i ust. 5 i wydanych decyzjach, o których mowa w art. 37 ust. 6 
i 7 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym (Dz. U. z 2023 r. poz. 977 ze zm.) (str. 171): 
 
Przedmiotową informację przekazano radnym w papierowej wersji materiałów 

sesyjnych oraz w systemie e-Sesja. 

 

Wobec braku wątpliwości, przewodniczący stwierdził przyjęcie informacji. 

 

- informacji o ulgach w spłacie należności pieniężnych o charakterze 
cywilnoprawnym udzielonych w 2023 roku przez Prezydenta Miasta Kalisza 

i kierowników jednostek organizacyjnych (str. 172-174):  
 
Z informacją zapoznały się komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji 

Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja Budżetu 

i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości, przewodniczący stwierdził przyjęcie informacji. 

 
VIII. Odpowiedzi na interpelacje. 

 
Z informacji przekazanych przez Kancelarię Rady Miasta wynika, że radni, którzy 

złożyli interpelacje i zapytania na piśmie otrzymują na bieżąco odpowiedzi na piśmie 

w terminie zgodnym ze statutem Kalisza.  

 

IX. Interpelacje. 
 
Głos zabrał radny Marcin Małecki – ja mam 2 interpelacje związane ze sportem, 

z rekreacją. Pierwsza dotyczy stanu i sytuacji finansowej w MKS-ie Kalisz, tak? 

Wiemy, że w KKS-ie nie jest dobrze, nastąpiły jakieś zmiany, czy na lepsze to się 
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okaże, ale coś się zaczyna w klubie KKS dziać, tym bardziej, że KKS też nie jest spółką 

miejską, miasto ewentualnie pomaga, może patrzeć, jak te pieniądze są potem 

wydawane. W przypadku Miejskiego Klubu Sportowego ta sytuacja wygląda trochę 
inaczej. Ja już we wrześniu informowałem pana prezydenta, pana wiceprezydenta, że 

w sekcjach młodzieżowych siatkarskich nie dzieje się za dobrze. Dostałem 

zapewnienie, że ta sytuacja się zmieni, tymczasem dostałem od osób, które żyją tą 

siatkówką od początku, uczestniczą w tym wszystkim, informację, że sytuacja zupełnie 

się nie poprawiła. Młodzieżowa sekcja MKS-u Akademia Kaliska jest, ta sytuacja jest 

konsekwencją tych informacji, że podobno MKS ma ponad 2 mln zł długu 

i komorników na kontach. Przekłada się to na pewno na drużyny młodzieżowe. Ja 

zaraz to odczytam. Generalnie myślę, że ta sytuacja też w kaliskim sporcie 

młodzieżowym nie jest za ciekawa. Mamy młodą pływaczkę, która trenuje, pomimo że 

jest kaliszanką i w Kaliszu zaczynała trenować pływanie, trenuje w 30-tysięcznym 

Turku, bo tam miasto pomaga. Podobno od września ma już trenować w kaliskim 

klubie z powrotem. Takich sytuacji jest wiele. Skupione na Dobrzecu sekcje siatkarskie 

czy w SP24 czy 17 dostają iluzoryczną pomoc. Tymczasem ten flagowy projekt 

Akademia Kaliska, no ma poważne problemy, coraz większe. Także, no, generalnie nie 

jest z tym tematem za dobrze, jeżeli taki flagowy projekt tak wygląda, nie inaczej. Tak 

jak powiedziałem, ja dostałem informację i to tak wygląda, że sekcja MKS-u, 

generalnie MKS ma ponad 2 mln zł długów, ponadto Akademia MKS Kalisz w piłce 

siatkowej kobiet, która awansowała nie tak dawno do półfinałów Mistrzostw Polski, 

prowadzona jest przez jednego trenera, który prowadzi wszystkie te sekcje 

młodzieżowe, który nadal nie ma umowy z klubem. Zawodniczki z pierwszego składu 

młodzieżowego od kilku miesięcy nie mają płaconych pensji, podobnie jak sztab 

trenersko-fizjoterapeutyczny. Klub podobno też nie ma w planach prowadzenia 

naborów w przyszłym roku do sekcji, tym samym ta sekcja tak naprawdę żeńskiej 

siatkówki zostanie zamknięta, a jesteśmy, byliśmy mekką kaliskiej siatkówki. Dodam, 

tak jak powiedziałem, że o obecnych problemach młodzieżowego MKS-u Kalisz 

alarmowałem pana prezydenta już we wrześniu zeszłego roku. Podsumowując, skoro 

jest tak dobrze, dlaczego jest tak źle? Drugi temat dotyczy, tu pan prezydent 

w sprawozdaniu też o tym wspominał, o programie ćwiczeń profilaktycznych 

aktywności dla seniorów plus 60. Ja sobie pozwoliłem obserwować ten program, bo on 

retransmitowany był w proprezydenckiej telewizji kaliskiej. I tak zaobserwowałem 

pewną sytuację, tam ponad 30 tys. zł zostało na ten program wydane. Słusznie, że to 

się, zaintrygowała mnie tylko jedna rzecz, że zajęcia prowadzą tam kandydatka 

i kandydat z list pana prezydenta Kinastowskiego do Rady Miasta, ba, te zajęcia 

współprowadził też wiceprezydent Podsadny. To też mnie zaintrygowało, dla seniorek. 

Moje pytanie dotyczy, czy to jest ten program, który pan prezydent dzisiaj omawiał, 

czyli ta aktywność dla seniorów plus 60? I moje podstawowe pytanie, czy ci 

kandydaci, kandydatka dostali za to wynagrodzenia? Jeśli tak, to w jakiej kwocie? 

 

Karolina Sadowska – ja chciałam jeszcze tylko powrócić do odpowiedzi na 

interpelacje, ponieważ zawiesił mi się wtedy tablet i troszkę się spóźniłam. Mianowicie 

w lutym złożyłam interpelację w sprawie montażu sygnalizacji świetlnej na przejściu 

dla pieszych przy ulicy Wrocławskiej. Była to ponowna interpelacja mająca na celu 

poprawę bezpieczeństwa w okolicach szkoły i bardzo dziękuję za pozytywny odzew, 
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panie prezydencie, za to, że dzisiaj przegłosowaliśmy dodatkowe środki na wykonanie 

projektu na tęże dokumentację. To jest pierwsza interpelacja, do której chciałam się 
odnieść. I kolejna interpelacja dotyczyła wskazania terenu do zagospodarowania na 

zielony zakątek sołeckiej integracji międzypokoleniowej. Temat dotyczył Sulisławic 

Kolonii. Bardzo dziękuję za odpowiedź i też za taką naszą zbieżność, że takie miejsce 

tak naprawdę powinno być dostępne na każdym osiedlu. W odpowiedzi natomiast 

uzyskałam wskazane działki, na których pani sołtys Zosia wraz z radą sołecką 

i mieszkańcami mogliby zacząć tworzyć taki teren, niestety działki te nie znajdują się 
na terenie Kolonii Sulisławice, a na terenie Sulisławic. Ważne jest, żeby mieszkańcy 

mogli tworzyć taką przestrzeń u siebie. I tutaj bardzo proszę o ponowne wskazanie 

tego miejsca, bo tak jak mówię, mieszkańcy bardzo mocno czekają. Będzie kolejna 

edycja Budżetu Obywatelskiego, chcieliby zacząć tworzyć miejsce integracji, 

międzypokoleniowej integracji sołeckiej. I teraz, szanowni państwo, przechodzę już do 

interpelacji. Mam takie 2 tematy. Pierwszy temat dotyczy podjęcia działań 

zmierzających do utwardzenia ulicy Gościnnej, tam na tym brakującym odcinku, czyli 

w parku w Szczypiornie, o tym też rozmawialiśmy wczoraj z mieszkańcami, 

w porozumieniu oczywiście z konserwatorem zabytków. I drugi temat, bo już nie 

chciałabym odczytywać tych interpelacji, mamy okres świąteczny, wracamy, znaczy 

przechodzimy do innych zadań, natomiast drugi temat dotyczy ulicy Pogodnej 

i podjęcia działań zmierzających do położenia nawierzchni bitumicznej na tym 

brakującym odcinku. Tam brakuje dokładnie 750 m. Przez kilka lat ta ulica była 

utwardzana troszkę od strony Sulisławic, troszkę od strony Szczypiorna. Niestety, 

pomimo tego, iż w zeszłym roku mieliśmy zarezerwowane środki, nie udało się wyłonić 
wykonawcy. Tam były 3 przetargi i ten wykonawca się nie znalazł. Dlatego bardzo 

proszę, by o tym temacie nie zapominać. Jest on ważny z punktu widzenia 

mieszkańców 3 naszych jednostek pomocniczych. 

 

X. Zapytania radnych. 
 
O zabranie głosu poprosiła radna Elżbieta Dębska – ja chciałam się odnieść do 

sprawozdania pana prezydenta w punkcie postępowania przetargowe. Ja już 
zadawałam pytanie na komisji w tej sprawie, ale jeszcze muszę dopytać. Sprawa 

dotyczy rozbudowy ulicy Opatowieckiej. Dopytuję dlatego, że w sobotę miałam okazję 
spotkać się z kilkoma mieszkańcami tej ulicy. Wiadomo już, że przetarg ogłoszony 

został unieważniony, ponieważ oferta przekraczała możliwości finansowe miasta 

i przetarg ten będzie powtórzony. Chciałam zapytać, czy termin powtórzenia przetargu 

będzie jeszcze teraz obecnie w tej kadencji, bo mieszkańcy obawiają się, że kadencja 

minie i żeby ta sprawa nie przepadła. I jeszcze dopytuję, że jeśli przy nowym przetargu 

sytuacja finansowa się powtórzy, znów oferta będzie wyższa aniżeli przeznaczone na to 

pieniądze z budżetu miasta, co wtedy? Czy miasto zdecyduje się na zwiększenie 

środków? Bo to nie jest pierwszy przetarg. Ulica ta w Programie budowy dróg 

osiedlowych jest z 2022 r., z tego co wiadomo, 2023 no też nie były te drogi osiedlowe 

wykonane i chciałabym wiedzieć, żeby przekazać mieszkańcom, jak się mogą potoczyć 
losy ulicy Opatowieckiej. 
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Leszek Ziąbka – ja mam pytanie takie dotyczące Głównego Rynku. Oczywiście Kalisz 

to miasto najstarsze, szczycące się właśnie tą metryką, miasto o korzeniach po prostu 

średniowiecznych, miasto, które po prostu zasługuje na to, żeby oczywiście ten nasz 

rynek był cudowny i ta cała historia rynku jest opisana właśnie w tych tablicach, 

płytach tam wokół rynku. Mam takie pytanie, że teksty zawarte na tych tablicach są 

mało czytelne. Ja wiem, że powinno się to robić na wiosnę, bo po prostu zimą po 

prostu wszystko jednak inaczej pracuje i czy te napisy, które są, będą bardziej czytelne 

czy nie, bo mam zapytania tutaj mieszkańców jako też ewentualnie swego czasu 

badacz Głównego Rynku w Kaliszu, czy rzeczywiście one będą bardziej czytelne i czy 

one będą odświeżone, z tego względu, że są mało czytelne, są niewyraźne i trudno tą 

historię miasta, tą ciekawą historię naszą, barwną i bujną, że tak powiem, bo plac też 
miał swoje różne nazwy od Głównego Rynku, poprzez Plac też 11 listopada, poprzez 

Rathausplatz, oraz oczywiście Plac Bohaterów Stalingradu. W 90-tych latach żeśmy 

wrócili do właściwej nazwy i bym, no, był wdzięczny, jakbym dostał taką odpowiedź, 
czy rzeczywiście te płyty, napisy zostaną po prostu w sposób trwały zaznaczone. No, 

można to robić teraz, bo już po prostu wiosna jest, co umożliwi turystom zapoznanie 

się z naszą jakże bogatą i ciekawą historią grodu nad Prosną. 
 

Przewodniczący – ja tylko zaznaczę, szanowni państwo, tak na marginesie, że 

podsumowując powoli też kadencję, naszą obecną kadencję, a propos interpelacji, 

mamy rekordową liczbę 970 interpelacji w tej kadencji. Także też widać, że państwo 

radni bardzo aktywnie pracują. 
 

Krystian Kinastowski, prezydent Miasta Kalisza – panie radny, jeżeli chodzi o te 

napisy na tych płytach, tam jest problem taki w tej chwili, że jeszcze to się wszystko tu 

trochę kurzy. Jest, że tak powiem, te płyty, które są położone na rynku, były fugowane. 

Zanim ta fuga się, można powiedzieć, utwardzi i zwiąże, pewnie będziemy musieli ten 

proces jeszcze powtórzyć, tak?, no po jakimś czasie. Także do momentu, kiedy ta fuga 

nie stwardnieje, taka sytuacja będzie występowała. Natomiast my staramy się to 

rzeczywiście trochę wydmuchiwać. Myślę, że te napisy są dużo czytelne, chociażby 

dzisiaj, kiedy jest bardziej mokro i ten kurz, powiedzmy, jakoś tam jest tak 

niewidoczny. Także docelowo te płyty na pewno zostaną poprawione. Jak pan wie, tam 

one są w tych rowkach, tam jest farba ciemna i to docelowo będzie na pewno dużo 

lepiej widoczne, natomiast musimy sobie, że tak powiem, poradzić najpierw z tą fugą. 
Bardzo proszę. 
 

XI. Wolne wnioski, oświadczenia i informacje. 

 
Radny Dariusz Grodziński przesłał do przewodniczącego Rady Miasta Kalisza swoje 

oświadczenie jako realizację wyroku Sądu Apelacyjnego w Łodzi z dnia 22 marca 

2024 r. I ACa 2111/22. Oświadczenie załączone zostanie do protokołu z sesji 

i zamieszczone w Biuletynie Informacji Publicznej. 

 

Przewodniczący – oświadczenie to zostało załączone, zostanie załączone do protokołu 

sesji i zamieszczone w Biuletynie Informacji Publicznej. Szanowni państwo, to już jest 

kwestia, tak jak powiedziałem, ja otrzymałem to oświadczenie ze strony pana radnego 
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Dariusza Grodzińskiego. Jest na zasadzie takiej, że ja nie jestem uprawniony jakby do 

odczytywania tego oświadczenia, natomiast jeżeli ktoś z państwa chce zabrać głos, to 

proszę z mównicy, nie będziemy się przekrzykiwać. Natomiast, tak jak powiedziałem, 

to już jest sprawa związana z wyrokiem sądu. 

 

Głos zabrał radny Artur Kijewski – panie przewodniczący, wysoka rado, znaczy takie, 

miałem o czymś innym powiedzieć, ale takie mam pytanie, to znaczy to oświadczenie to 

jest jakieś, nie wiem, rozumiem, tajne, poufne?... Może pan mecenas by był uprzejmy 

powiedzieć, czy takowe oświadczenie można powiedzieć, o co chodzi, bo, no, panie 

przewodniczący, no, pan informuje, że pan otrzymał oświadczenie, ale nie wiem, czy 

pan Grodziński, nie wiem, został ambasadorem, może coś takiego, nie wiem, no, po 

prostu trochę tak dziwnie to wygląda. Znaczy, nie wiem, panie mecenasie, czy takie 

upoważnienie powinno być, żeby pan przewodniczący nas zapoznał, czy musimy 

czekać, czy jakiś vacatio legis?, nie wiem… Panie przewodniczący, ja przepraszam, bo 

pan wywołał temat, a my nie wiemy, o co chodzi i tak się rozstaniemy trochę na ten 

świąteczny czas, chciałem życzenia złożyć i z pewnym takim niedosytem zostanę, także 

może o czymś nie wiem, także...  

 

Przewodniczący – ja uważam, panie przewodniczący, że ta forma jakby przeprosin nie 

wyczerpuje jakby tego wyroku, a też nie o to chodzi, żeby pan przewodniczący, żeby 

pan przewodniczący, ja rozumiem, dlaczego pan przewodniczący nie chce odczytać 
tego oświadczenia, ponieważ można by powiedzieć swoją twarzą by firmował, ale 

myślę, że poczekamy sobie na moment spokojnie. Pan Grodziński przyjdzie w końcu na 

sesję i jestem przekonany, że jako mężczyzna, który przegrał wyrok sądowy, no go tutaj 

odczyta, a nie będzie uciekał się do takich kruczków prawnych, żeby pan 

np. przewodniczący musiał swoją twarzą te przeprosiny tutaj firmować, także 

spokojnie myślę, że musimy jeszcze poczekać. Zobaczymy, w jakiej roli pan radny tutaj 

Grodziński będzie występował, czy jako radny, czy może ewentualnie w punkcie takim 

już nie dla radnych. No zobaczymy. Natomiast będzie musiał to czytać. Ja tak ten 

wyrok rozumiem.  

 

Przewodniczący – ja od razu mówię, jeżeli chodzi o kwestie związane z oświadczeniem 

pana Grodzińskiego, jest ono, będzie ono dołączone do protokołu z sesji. 

 

Artur Kijewski – dobrze, dziękuję, rozumiem, natomiast właśnie akurat w takim czasie 

wszystkie rzeczy powinny być w miarę szybko. Oczywiście proszę pana 

przewodniczącego, nie brać do siebie, natomiast czasami dobrze by było, żeby pewne 

rzeczy zostały wyjaśnione do końca i do bólu. Tym bardziej, że rozumiem, jest to 

pewnie w trybie wyborczym, tak? Panie prezydencie? Nie? OK, to nie, to inna sprawa, 

w porządku, w każdym razie tak czy inaczej, nie wnikam, ale lubię, jeżeli mówimy 

konkrety, a nie zostajemy z jakimiś niedomówieniami, że coś będzie, OK, poczekamy, 

poczytamy. Natomiast, szanowni państwo, w związku z tym, że jest to nasza ostatnia, 

w zasadzie przedostatnia sesja, ale ostatnia przed świętami, chciałbym w imieniu 

naszego Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości życzyć z okazji w zasadzie już 
rozpoczętych, bo to dzisiaj mamy, Triduum się zaczyna Świąt Wielkiej Nocy, chciałbym 

życzyć państwu dużo radości, wszelkiej pomyślności, świetnych, wspaniałych spotkań 
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w gronie rodzinnym, no i takiej rzeczywiście znalezienia chwili wyciszenia, bo może to 

wariactwo wyborcze i wszystko, co z tym związane, czasami powoduje w nas 

niepotrzebne nerwy, a dobrze tak sobie parę dni dać spokoju. Uważam, że lepiej te 

kilkaset gramów przytyć niż stracić, że tak powiem, jeśli chodzi o nerwy i jakby 

psychicznie się rozstrajać. Także jeszcze raz dla wszystkich państwa, dla państwa 

radnych, dla państwa naczelników, szefów jednostek i wszystkich mieszkańców Kalisza 

składamy najserdeczniejsze życzenia, aby te święta rzeczywiście państwo spędzili jak 

najwspanialej i z jak największą satysfakcją. 
 

Mirosław Gabrysiak – jeśli jesteśmy już w konwencji życzeń, to również w imieniu 

Klubu Radnych Stowarzyszeń Wszystko dla Kalisza i Samorządny Kalisz chciałbym 

wszystkim mieszkańcom naszego miasta, wszystkim państwu złożyć najserdeczniejsze 

życzenia zdrowych, spokojnych świąt. Pewnego zatrzymania się, refleksji, wszystkiego 

najlepszego. 

  

Marcin Małecki – w imieniu Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej życzę państwu 

zdrowych, spokojnych, wesołych świąt i odpoczynku od spraw i samorządowych 

i politycznych. 

 

Zbigniew Włodarek – o, jaki ja mam głos. W imieniu kaliskiej lewicy, nawet nie 

wiedziałem, że taki głos w trakcie sesji przypadnie mi mieć. W imieniu kaliskiej lewicy 

i radnych, którzy są w składzie Rady Miasta Kalisza, chciałbym życzyć radosnych, 

pogodnych, zdrowych świąt. Myślę, że w miarę składania tych ciepłych życzeń głos 

zaczyna mi wracać. Najlepszego na święta. 

  

Magdalena Walczak – ja również chciałabym w imieniu naszego Klubu Radnych 

Polska 2050 życzyć państwu przede wszystkim odpoczynku i spokoju w najbliższe 

święta. Będzie piękna pogoda, także wykorzystajmy ten czas na odpoczynek, najlepiej 

na świeżym powietrzu i życzymy wam wszyscy wszystkiego dobrego. 

 

Przewodniczący –  ja pozwolę sobie już z tego miejsca po prostu dołączyć się do 

życzeń wszystkich klubów, które zgodnie na te Święta Wielkiej Nocy składają państwu 

najserdeczniejsze życzenia. 

 

XII. Punkt obywatelski. 
 
O zabranie głosu poprosił Rafał Wieczorek, prezes Stowarzyszenia Kask jest Cool 

z Kalisza, jednak nie był obecny. 

  

Głos chciał zabrać również Piotr Machowicz, przewodniczący Rady Osiedla Winiary, 

ale również był nieobecny. 

 

O zabranie głosu poprosił także Mikołaj Marucha, prezes Stowarzyszenia Godzina dla 

Kalisza – ja na wstępie chciałem w ogóle podziękować państwu. Na tamtej sesji Rady 

Miasta trochę osób już uciekło z tego punktu obywatelskiego, dzisiaj zostało bardzo 

dużo. Szkoda, że wszystkich prezydentów nie ma. Niemniej jednak gorąco państwu 
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dziękuję. Chciałem zadać kilka pytań od mieszkańców i też zapytać, jeżeli chodzi 

o poprzednią sesję, czy odpowiedzi również otrzymamy na zadawane pytania 

z poprzedniej sesji Rady Miasta Kalisza, panie przewodniczący?  

 

Przewodniczący – myślę, bo tam były odpowiedzi, przepraszam, pytania bezpośrednio 

do pana prezydenta, prawda?, w dużej mierze.  

 

Mikołaj Marucha – czy wniosek złożyć ponownie?  

 

Przewodniczący – myślę, że tak, że tu normalnie w formie pisemnej prosiłbym, żeby 

takie zapytanie.  

 

Mikołaj Marucha – w pierwszej sprawie, drodzy państwo, chciałbym, żebyśmy 

wspólnie zastanowili się nad Budżetem Obywatelskim, to znaczy chodzi mi o wszystkie 

konkursy, które wygrały, a do dziś dnia nie zostały zrealizowane. Czy mamy 

ewentualnie jako miasto pomysł, jak usprawnić tą część Budżetu Obywatelskiego, żeby 

jednak te wygrane konkursy nie przepadały? Jestem też ciekaw, jak wykorzystywana 

jest rezerwa Budżetu Obywatelskiego na dany rok, czy ona jest wykorzystywana 

w pełni, czy też nie? To takie moje pierwsze pytanie. Zastanawiam się również nad 

efektywnością. Nie wiem, czy to można wyrazić w procentach, bądź przedstawić jakąś 
inną tutaj sytuację. Jak wygląda kwestia pozyskiwania różnego rodzaju funduszy, czy 

to krajowych, czy europejskich i na jakim poziomie, powiedzmy, komórka, która się 
tym zajmuje w Urzędzie Miasta jest w tym momencie? Czy jesteśmy w stanie 

pozyskiwać wszystkie programy i wszystkie fundusze? Czy jednak jest coś w tej sferze 

do poprawienia, do zrobienia, może do przemyślenia? Mieszkańcy ulicy Celtyckiej, 

Skalmierzyckiej oraz Winiar, Sulisławic, Szczypiorna i Majkowa, mieliśmy spotkania 

z grupami ludzi, pytali się również o inwestycje drogowe. Przy okazji też ulicy 

Skalmierzyckiej chcielibyśmy poprosić pana prezydenta o ewentualne przedstawienie, 

jak wygląda funkcjonowanie ubikacji w Parku Przyjaźni za 315 tys. zł i ile kosztowała 

ona nas od momentu jej powstania aż do chwili obecnej. Ja z tej strony chciałbym 

państwu życzyć zdrowych i pogodnych świąt od całego zespołu Stowarzyszenia 

Aktywni. 

 
XIII. Zamknięcie obrad. 

 
Przewodniczący przypomniał wszystkim radnym, iż 31 marca mija termin składania 

wniosków do miejskich odznaczeń przyznawanych corocznie przez Radę Miasta 

Kalisza podczas uroczystej sesji, natomiast 30 kwietnia mija termin składania 

oświadczeń majątkowych według stanu na dzień 31 grudnia 2023 r. 

 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad, przewodniczący zamknął posiedzenie 

LXXIV sesji. Następna, LXXV, ostatnia sesja obecnej kadencji, odbędzie się 
25 kwietnia 2024 r. o godz. 9:00. 

Przewodniczący 

Rady Miasta Kalisza 

/…/ 

Tadeusz Skarżyński 
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Sporządziła: 

28.03.2024 r. E. Pastuszak 

 

 

 
* Wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych, na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 

6 września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej, jawność wyłączyła Katarzyna 

Wawrzyniak – naczelnik Kancelarii Rady Miasta. 



Kalisz, dn. 28 marca 2024 r. 

 

Oświadczenie 

 

Ja, Dariusz Grodziński przepraszam Panią Beatę Frontczak – Skrzypińską za naruszenie jej dóbr 

osobistych przez treść interpelacji nr 568/2021 z dnia 18 sierpnia 2021 r. do Prezydenta Miasta 

Kalisza, gdzie użyłem sformułowania, które naruszyło dobra osobiste Pani Beaty Frontczak – 

Skrzypińskiej, jakoby Pani Beata Frontczak – Skrzypińska miała niejednoznaczną historię zawodowo–

samorządową. Jest to stwierdzenie całkowicie nieprawdziwe oraz krzywdzące dla Pani Beaty 

Frontczak - Skrzypińskiej. 

/-/ Dariusz Grodziński 

Radny Rady Miasta Kalisza 


